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استاندار اصفهان در بازدید از مدرسه قدیمی دخترانه »آرمن« ارامنه گفت:هنوز 
بسیاری از جاذبه های ناشناخته در محله ارامنه اصفهان ناشناخته مانده است 

که موجب جذب گردشگر داخلی و خارجی می شود.
به گزارش خبرنــگار »مهر«، مهدی جمالی نژاد در بازدید از مدرســه دخترانه 
»آرمن« در محله خاقانی اصفهان که به مناسبت آغاز سال نو میلادی صورت 
گرفت، اظهار کرد: این مدرسه یکی از مصادیق فرهنگی و معنوی بارز ناشناخته 
و زیبا در اصفهان اســت؛ زیرا ســالن نمایش این مدرســه جزو نخســتین 

سالن های نمایش کشور و مهد تئاتر است.
وی با اشاره به اینکه حدود ۱۴۰ سال پیش نخستین برنامه تئاتر کشور در این 
نقطه روی صحنه آمده اســت، افزود: به نظر می رسد در محله ارامنه اصفهان 
جاذبه های گردشــگری بســیار زیادی داریم که هنوز بســیاری از نقاط آن 

ناشناخته مانده است که می تواند در جذب گردشگر مؤثر باشد.
استاندار اصفهان تصریح کرد: تعریف جاذبه های جدید در اصفهان می تواند به 
ماندگاری بیشتر مسافران کمک کند و در این زمینه باید نقاط جاذب شناسایی، 

معرفی و بسته های گردشگری برای گردشگران داخلی و خارجی تهیه شود.
وی در خصوص مطالبات مردمی و پیگیری آن از طریق صداوسیما ادامه داد: 
یقیناً شهروند مطالبه گر، مسئول پاســخگویی هم به دنبال خواهد داشت و 

احساس من بر این است که مطالبه گری لازمه رشد یک استان است.

جمالی نژاد گفت: بر همین اســاس از مطالبات مردمی اســتقبال می کنیم 
امیدوار هستیم در یک مسیری که به هرحال قرار هست همه ما حرکت بکنیم 

تا پای جان و به هیچ عنوان از انتقاد نگران و ناراحت نباشیم.
استاندار اصفهان امروز در آستانه سال نو میلادی علاوه بر ادای احترام به شهدا 
و هنرمندان ارامنه اصفهان و حضور در قبرســتان ارامنه به دیدار اُسقف اعظم 
ارامنه اصفهان و جنوب ایران رفت، سپس با حضور در مدرسه دخترانه »آرمن« 

سال نو میلادی را به دانش آموزان تبریک گفت.

مزایده فروش ملک مسکونی
  UTM شرکت ایثارگران فلاورجان در نظر دارد زمینی با کاربری مسکونی به مساحت ۱۱۰۰ متر مربع دارای سه ردیف بلوک چینی و نقشه

 با سند قولنامه ای واقع در فلاورجان بلوار دانشگاه روبروی دانشگاه آزاد اسلامی فلاورجان کوچه مقداد در منطقه ای در حال توسعه، 
با قیمت توافقی و مناسب برای ساخت و ساز به فروش برساند. 

جهت کسب اطلاعات بیشتر در ساعات اداری به آدرس فلاورجان بلوار بسیج کوچه شهید عبدالرضا قاسمی پلاک ۳۰ مراجعه نمایید. 
شماره تماس ۰۳۱-۳7۴۲7557

مدیر منطقه ۴ شهرداری اصفهان گفت: پروژه کاشــت ۴۰۰۰ اصله درخت در 
محدوده جنگل شــرق این منطقه با هدف بهبود محیط زیســت و افزایش 
سرسبزی به پایان رســید؛ این پروژه با تلاش های مستمر همکاران معاونت 

خدمات شهری منطقه به اجرا درآمد.
محســن زمانی در گفت وگو با خبرنگار »ایمنا« اظهار کرد: پروژه کاشت ۴۰۰۰ 
اصله درخت در محدوده جنگل شرق بخشی از برنامه های گسترده شهرداری 
اصفهان برای حفظ و گسترش فضای سبز شهری است که در سال های اخیر 

به منظور مقابله با آلودگی هوا و تغییرات اقلیمی اجرا شد.
وی با بیان اینکه با کاشــت ۴۰۰۰ اصله درخت در جنگل شرق، علاوه بر ایجاد 
فضای سبز جدید، به احیای اکوسیســتم طبیعی منطقه کمک خواهیم کرد، 
افزود: درختانی که در این پروژه کاشته شــده اند، از گونه های بومی و مقاوم 
به کم آبی هستند تا در برابر شــرایط اقلیمی منطقه مقاومت بیشتری داشته 
باشند. مدیر منطقه ۴ شهرداری اصفهان گفت: پروژه کاشت درخت در جنگل 
شرق این منطقه که از سال گذشته آغاز شده بود، هم اکنون با موفقیت به پایان 
رسید و درختان جدید به فضای سبز این منطقه افزوده شدند؛ این اقدام گامی 

دیگر در راستای بهبود کیفیت زندگی شهروندان و افزایش پوشش گیاهی در 
اصفهان به شمار می رود.

زمانی خاطرنشان کرد: شهرداری اصفهان امیدوار است با ادامه این پروژه ها 
 و همکاری شــهروندان در حفظ فضای سبز، شــرایط زیست محیطی شهر 

بهبود پیدا کند و شهروندان از فضای سبز سالم تری بهره مند شوند.

استاندار اصفهان:

جاذبه های ناشناخته محله ارامنه موجب جذب گردشگر  می شود

مدیر منطقه ۴ شهرداری اصفهان:

کاشت ۴۰۰۰ اصله درخت در محدوده جنگل شرق اصفهان به پایان رسید
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روابط عمومی شرکت ایثارگران فلاورجان

۹۹ درصد تالاب گاوخونی خشک است؛ آبی در  رهاسازی اخیر به تالاب نرسید  

هیچی؟... هیچِ هیچِ هیچ!

از طراحی تا اجرا، استراتژی های 
شهرسازی برای مقابله با زلزله؛ 
اصفهان شهر پایداری است اما 
رعایت استانداردها واجب است

ارتفاع پست!
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برای خاموشی چراغ های راهنمایی شهر 
اصفهان هنگام قطعی برق تدبیر شود

کیلومتر صفر تا چهار  رینگ حفاظتی شهر 
اصفهان بهار ۱۴۰۴ به بهره برداری می رسد

 خونه هست، پول نیست! 
  ۳ تا 5 میلیارد تومان؛ پایین ترین بودجه مورد نیاز برای خرید آپارتمان  در اصفهان  

رضایتمندی، اولویت 
اول فرمانداران 

اصفهان باشد

۲۶ دستگاه به وظایف 
خود بر اساس سند جامع 

کاهش آلودگی هوای 
اصفهان عمل کنند

دلیل پوشش 
صیانت از حقوق زن 

است
غفلت از پتانسیل های جلفا در گردشگری زمستانی اصفهان؛

فرصتی که از دست می رود
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فردا، سپاهان- هوادار در نقش جهان و 
ذوب آهن- مس در  رفسنجان 

 »طلسم«، »طلسم«،
کلیدواژه جدال کلیدواژه جدال 

 اصفهانی ها اصفهانی ها
در هفته در هفته ۱۴۱۴
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تخریب ساختمان اداره مخابرات زواره 
رئیس اداره مخابرات شهرستان اردستان گفت: از روز سه شنبه ۴ دی ماه و با حکم قضایی، عملیات 
تخریب ساختمان مخابرات زواره آغاز شــد. حمیدرضا ترکیان در گفت وگو با »ایسنا«، اظهار کرد: از 
حدود سال ۱۳۹۹ فردی مدعی مالکیت زمین اداره مخابرات زواره می شود که پس از پیگیری های 
مســتمر و مراجعات مختلف به مراجع قضایی و حقوقی، ادعای خود را ثابــت می کند. وی افزود: 
علیرغم تلاش های انجام شده از سمت اداره کل مخابرات استان مبنی بر توافق و خرید زمین از مالک 
ولی توافقی حاصل نشد و نهایتاً پس از پیگیری های مالک، حکمی از دادگاه قضایی مبنی بر خلع ید 
ســاختمان زواره صادر و اداره مخابرات موظف شد تا ســاختمان کنونی اداره زواره را در مدت زمان 
مشخص تخلیه و سپس تخریب و زمین ملک را تحویل مالک بدهد. رئیس اداره مخابرات شهرستان 
اردستان با اشاره به پایان مهلت قانونی که برای تخلیه مرکز مخابرات زواره تعیین شده است، گفت: 
روز گذشته مالک اصرار به تخریب ساختمان اداره مخابرات زواره داشت و نهایتاً اجرای احکام دادگاه 
اداره مخابرات را موظف کرد که ساختمان اداره را تخلیه و عملیات تخریب انجام شود. ترکیان تصریح 
کرد: تخریب و تعطیلی اداره مخابرات زواره روی خوشی برای مردم ندارد، زیرا امکانات و بیت المالی 
در بخش زواره وجود داشته که اکنون باید تخریب شود. وی در پاسخ به اینکه آیا مسئولان شهرستان 
)فرماندار و نماینده مجلس( از موضوع تخریب ساختمان مخابرات زواره مطلع هستند؟ گفت: بله 
همه مســئولان شهرســتان از روز اول تاکنون در جریان موضوعات و مشکلات ساختمان مخابرات 
هستند و چند بار این موضوع را به اطلاع آنها رساندیم. هر اتفاقی که قرار بود بیفتد نهایتاً نتیجه نباید 
تخریب ساختمان و تعطیلی کامل اداره مخابرات می شد، زیرا وجهه عمومی خوبی برای مردم ندارد.  
رئیس اداره مخابرات شهرستان اردستان در پاسخ به اینکه در زمان تعطیلی اداره مخابرات خدمات 
دهی به مردم بخش زواره چگونه خواهد بود، خاطرنشان کرد: بخشی از خدمات مخابرات مانند تلفن 
ثابت، همراه و.... به دفاتر خدماتی واگذار شده که در شهر زواره دو مرکز وجود دارد و مردم می توانند 
از آنها استفاده کنند، ولی شهروندان برای دریافت برخی خدمات خاص باید به اداره مرکز شهرستان 
اردستان مراجعه کنند. ترکیان با بیان اینکه از سال ۱۳۶۱ با توافقاتی که بین اداره اوقاف و امور خیریه 
انجام می شود زمین مخابرات زواره که با ادعای اداره اوقاف موقوفه است به اداره مخابرات اجاره داده 
می شود، گفت: البته شرکت مخابرات استان موضوعات حقوقی این موضوع را پیگیری خواهد کرد و 
اداره اوقاف باید پاسخگو باشد که این همه سال بر چه اساسی زمین را به مخابرات تحویل داده و اجاره 
دریافت کرده است.  وی با بیان اینکه اداره مخابرات زواره هفت نیرو دارد و حدود ۸۰۰۰ مشترک از آن 
خدمات دریافت می کنند، گفت: تعطیلی این اداره در زواره باعث گلایه شدید مردم و مشترکین شده 

است زیرا آنها باید برای دریافت خدمات به اردستان مراجعه کنند.

رمال شیاد در فلاورجان دستگیر شد
فرمانده انتظامی شهرستان فلاورجان از دســتگیری رمالی که با فریب و ادعاهای دروغین بالغ بر 
یک میلیارد و۵۰۰ میلیون ریال از شــهروندان دریافت کرده بود، خبر داد. به گزارش »ایرنا« از مرکز 
اطلاع رسانی پلیس اصفهان، سرهنگ مرتضی هادیان  اظهار کرد: در پی دریافت گزارش هایی مبنی بر 
اقدام مجرمانه رمالی که با ادعاهای دروغین با عنوان دعانویسی و مشکل گشایی، شهروندان را فریب 
داده و مبالغ زیادی از آنها دریافت کرده بود، بررســی این موضوع در دستور کار مأموران انتظامی این 
فرماندهی قرار گرفت. وی افزود: در این راستا مأموران کلانتری ۱۵ فلاورجان تحقیقات خود را آغاز و 
پس از شناسایی متهم، با هماهنگی مرجع قضایی، متهم را دستگیر کردند. فرمانده انتظامی فلاورجان 
افزود: در بازرسی انجام شده از منزل متهم، تعدادی کاغذ و کتاب های دعانویسی به همراه یک دستگاه 
کارت خوان بانکی کشف شد. وی تصریح کرد: در تحقیقات پلیس مشخص شد متهم با راه اندازی 
کانال تبلیغاتی در شبکه های مجازی و جذب مشتری و فریب تعدادی از شهروندان، تاکنون بالغ بر 
یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال از آنها دریافت کرده است. این مقام انتظامی با اشاره به اینکه متهم به 
مرجع قضایی تحویل داده شد از مردم خواست تا فریب اینگونه افراد را نخورند و در صورت اطلاع از 
هرگونه فعالیتی در این زمینه، مراتب را از طریق تماس با مرکز فوریت های ۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند.

معاون سازمان انرژی اتمی ایران در جشنواره تجلیل از پژوهشگران دانشگاه کاشان:

تأمین سلامت شهروندان، یکی از رسالت های سازمان است
معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی سازمان انرژی اتمی ایران گفت: تأمین سلامت شهروندان، یکی از بزرگ ترین 
رسالت های سازمان انرژی اتمی است، زیرا علاوه بر تولید انرژی و برق از انرژی هسته ای، در پزشکی هسته ای، 

کشاورزی و صنعت نیز می توان از آن استفاده کرد.
به گزارش »ایسنا«،  محمد قنادی مراغه در جشنواره تجلیل از پژوهشگران دانشگاه کاشان، اظهار کرد: فناوری های 

هسته ای نیازمند نیروی انسانی متخصص است که در دانشگاه تربیت می شوند.
وی تأکید کرد: برای افزایش کیفیت محصولات کشاورزی، پرتودهی تجهیزات پزشکی و تأمین رادیوداروهای مورد 

نیاز برای درمان بیماری هایی مثل سرطان سازمان انرژی اتمی فعالیت هایی در دست اقدام دارد.
قنادی مراغه تصریح کرد: براساس برنامه افق ۱۴۲۰ باید تا ۲۰ درصد از برق کشور در نیروگاه هسته ای تولید شود 

که برای رسیدن به هدف و تأمین برق هسته ای به نیروی انسانی نیاز مبرم داریم.
معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی سازمان انرژی اتمی ایران افزود: نیروگاه هسته ای بوشهر هزار مگاوات برق 
تولید می کند و دو نیروگاه دیگر در دست ساخت داریم که تا پنج سال آینده وارد مدار خواهند شد و بخشی از برق 
کشور را تأمین می کنند. قنادی مراغه گفت: چرخه سوخت هسته ای دستاورد هسته ای جوانان ایران است و هم 
اکنون یک نیروگاه هسته ای در دارخوین و دو نیروگاه هسته ای در بوشهر با هدف تأمین برق مورد نیاز کشور در حال 
ساخت داریم. وی تأکید کرد: برای بهره گیری از ظرفیت دانشگاه های کشور برای تأمین نیروی انسانی متخصص، 
تفاهم نامه با دانشگاه های کشور امضا می کنیم که حضور امروز در دانشگاه کاشان هم در همین زمینه است. معاون 
برنامه ریزی و نظارت راهبردی سازمان انرژی اتمی ایران گفت: در حال حاضر حدود ۳۰ درصد محصولات کشاورزی 
کشورمان از بین می رود که با راه اندازی سامانه های پرتودهی در سراسر کشور به دنبال بالا بردن عمر نگهداری این 

محصولات به عنوان یک وظیفه در سازمان انرژی اتمی هستیم.
سرپرست دانشگاه کاشان نیز در این جشــنواره با اشاره به نقش دانشگاه در توســعه کشور گفت: دانشجویان 
بهترین  سرمایه های جامعه هستند و اگر به خوبی تربیت شوند، می توانند کشور را به سمت پیشرفت هدایت کنند.

بهزاد سلطانی با اشاره به افتخارات دانشگاه کاشان خاطر نشان کرد: اگر دانشگاه ها بتوانند قابلیت های دانشجویان 

را شکوفا کنند، می توانند نسل جدیدی از کارآفرینان و نوآوران را به جامعه معرفی کنند. به گفته سرپرست دانشگاه 
کاشان ، کارآفرینی و ایجاد شــرکت های دانش بنیان، رمز توسعه کشورهای پیشــرفته است و دانشگاه های 

آمریکایی با ایجاد شرکت های فناور، به توسعه تکنولوژی و اقتصاد کمک کرده اند.
در جشنواره تجلیل از پژوهشگران دانشگاه کاشان از ۱۴۰ استاد و پژوهشگر برتر این واحد دانشگاهی تجلیل شد 
که از جمله آنها »محمد عارفی« عضو هیئت علمی و دانشیار مهندسی مکانیک دانشگاه کاشان بود که به عنوان 

پژوهشگر برگزیده کشور در سال ۱۴۰۳ معرفی شد.

مدیر آبفا شهرستان شهرضا گفت: ۵۷ درصد شبکه 
فاضلاب اجــرا و ۴۳ درصد جمــع آوری فاضلاب 
شهری باقی مانده است که بودجه آن بالغ بر ۱۳۰۰ 
میلیارد تومان است و شبکه فاضلاب شهرضا کمتر از 

۱۰ سال دیگر به بهره برداری می رسد. 
مهدی شمس بگی در گفت وگو با »ایمنا« اظهار کرد: 
مطالعات فاضلاب شهرضا از سال ۱۳۶۷ آغاز و سال 
۱۳۶۹ کلنگ تصفیه خانــه و کلکتور اصلی فاضلاب 
شهر زده شده است. وی افزود: با بهره برداری شبکه 
فاضلاب منطقه ســپهرآباد شــهرضا، سال ۱۳۷۳ 
از تصفیه خانه فاضلاب شــهرضا، کلکتور و شــبکه 
جمع آوری فاضلاب شهرضا بهره برداری شده است. 

مدیر آبفا شــهرضا ادامه داد: به دلیل ضرورت وقت 
زمانی که از تصفیه خانه شــهرضا اســتفاده شــده 
است، کمتر از ۱۰ درصد آن فقط ساخته شده و کمتر 
۷ درصد جمع آوری شــبکه شــهر اجرا شده است. 
شــمس بگی تأکید کــرد: بهره بــرداری زودهنگام 
کار فاضلاب شــهری را به تعویق انداخت، به دلیل 
 اینکه دولت معتقد اســت هر تصفیه خانه ای که به 

بهره برداری رسید بودجه دولتی آن قطع شود.
وی تصریح کرد: سال های متمادی فاضلاب شهرضا 
بودجه دولتی نداشــت؛ اما با رایزنی های نماینده 
فعلی و ســابق مجلس، باعث شــده است دوباره 
بودجه عمرانی برای این پروژه اختصاص داده شود.

مدیر آبفا شــهرضا گفت: ۵۷ درصد شبکه فاضلاب 
اجرا و ۴۳ درصد جمع آوری فاضلاب شهری باقی 
مانده است که بودجه آن بالغ بر ۱۳۰۰میلیارد تومان 
 اســت. شــمس بگی ادامه داد: در ســال بیش از 
۴۰ کیلومتر اجرای شــبکه انجام می شود و با توجه 
به اینکــه ۲۶۰ کیلومتر فاضلاب شــهر باقی مانده 
در صورت تأمین اعتبــار، کمتر از ۱۰ ســال دیگر به 

بهره برداری می رسد.

مدیر آبفا شهرستان شهرضا:

شبکه فاضلاب شهرضا کمتر از ۱۰ سال دیگر به بهره برداری می رسد

رئیس اداره حفاظت محیط زیست کاشان از دستگیری ۴ گروه متخلف صید و شکار در کاشان خبر داد. اللهیار دولتخواه در گفت وگو با »تسنیم«، از دستگیری 
چهار گروه شکارچی متخلف در منطقه حفاظت شده قمصر و برزک خبر داد و گفت: یگان حفاظت محیط زیست شهرستان کاشان در حین گشت و کنترل منطقه 
حفاظت شده قمصر و برزک در طی یک هفته گذشته چهار گروه متخلف شکار و صید را دســتگیر کردند. وی با بیان اینکه دو گروه در حین شروع به شکار و دو 
گروه با لاشه پرندگان و ادوات شکار دستگیر شدند، افزود: از متخلفین چهار قبضه اسلحه و لاشه هفت قطعه کبک کشف و ضبط و پرونده متخلفین جهت سیر 
مراحل قانونی تحویل مراجع قضایی شد. رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان کاشان خاطرنشان کرد: شهرستان کاشان با داشتن وسعت ۶۰ هزار هکتار 
عرصه های طبیعی با تنوع بالایی از گونه های جانوری و گیاهی از مهمترین زیستگاه های حیات وحش در کشور محسوب می شود. وی با اشاره به وسعت قابل 
توجه مناطق حافظت شده کاشان گفت: مطابق اصل ۵۰ قانون اساسی حفاظت و حمایت از این سرمایه های خدادادی برای نسل های آینده وظیفه آحاد جامعه 
به ویژه مسئولین محلی و منطقه ای است. دولتخواه با بیان اینکه با متخلفان حوزه محیط زیست برابر قانون برخورد می شود، تصریح کرد: مأموران یگان حفاظت 

و محیط زیست این اداره با تلاش شبانه روزی خود تمام ظرفیت را برای حفظ گونه های جانوری در مناطق حفاظت شده به کار گرفتند.

خبر روزدستگیری ۴ گروه متخلف صید و شکار در کاشان

عکس خبر

راه اندازی قطار 
 گردشگری کاشان و 

کویر ابوزید آباد
بنابر اعلام روابط عمومــی راه آهن 
جمهوری اســلامی ایران، از ۱۳ دی، 
قطار گردشگری کاشان راه اندازی و 
امکان بازدید از کویر ابوزیدآباد فراهم 
و در صورت استقبال، فعالیت قطار در 
این مسیر ادامه دار می شود. حرکت 
این قطار گردشگری ساعت ۶ صبح 
 روز پنجشــنبه ۱۳ دی از ایســتگاه 

راه آهن تهران آغاز می شود.

سرپرست فرمانداری کاشان:

اشتغال بانوان، موجب توسعه اقتصادی و کاهش 
آسیب های اجتماعی می شود

سرپرست فرمانداری کاشان گفت: توسعه اشــتغال پایدار برای بانوان علاوه بر توسعه اقتصادی و 
جذب منافع مالی برای هنرمندان صنایع دستی، عامل مؤثری برای کاهش آسیب های اجتماعی 

و استرس موجود در خانواده است.
مجتبی راعی در گفت وگو با »ایســنا«، اظهار کرد: زنان کارآفرین در بســیاری از عرصه های ملی و 
بین المللی خوش درخشیده و در کنار تأمین معیشت خانواده با نگاهی به تأمین نیاز جامعه بشری 
در سطح جامعه اثرگذار بوده اند. وی افزود: ترویج مشــاغل خانگی و عرضه محصولات هنرمندان 
صنایع دستی در قالب بازارچه مشــخص به عنوان یک ظرفیت بالقوه در کمک به اقتصاد خانواده 
و جامعه حائز اهمیت است. راعی با اشاره به اهمیت ایجاد نمایشگاه دائمی صنایع دستی بانوان، 
تصریح کرد: فرهنگسرای مهر، یکی از مکان های مناسب برای نمایش و عرضه محصولات تولیدی 
بانوان است که می تواند با همکاری شهرداری برای این منظور، مورد استفاده قرار گیرد. سرپرست 
فرمانداری کاشان گفت: مجوز ۲۹۵۰ شغل خانگی تاکنون در شهرستان کاشان صادر شده که ۶۳۸ 
مجوز مربوط به امسال بوده که در بیش از ۷۰۰ رسته شــغلی مستقل و پشتیبان صادر شده است. 
وی تأکید کرد: هدف از اجرای طرح مشاغل خانگی شناسایی و توانمندسازی علاقه مندان به کسب 
و کارهای خانگی و همچنین اتصال هنرمندان و کارآفرینان به بازار عرضه و کمک به رونق فروش و 
تولید است. مسئول امور بانوان فرمانداری کاشــان نیز به »ایسنا«گفت: نمایشگاه توانمندی های 
بانوان کاشان با ۳۴ غرفه صنایع دستی و مشــاغل خانگی شامل مزون حجاب، تولیدات پوشاک، 
ویترای، شــمع، جواهرات، مروارید بافی، حکاکــی میوه، تولیدات قندونبات خانگی، خشــکبار، 
تولیدات آرایشی ارگانیک، عروسک سازی از ۲۸ آذر به مدت چهار روز در فرهنگسرای مهر برپا شد. 
نرجس قربانیان افزود: قانون مشــاغل خانگی و ماده ۱۶ قانون بهبود کسب و کار، فرمانداری ها و 
شهرداری ها را مکلف به ایجاد بازارچه های موقت برای مشاغل خانگی کرده و پشتیبان های مشاغل 

خانگی می توانند یک روز در هفته محصولات خود را در این بازارچه ها عرضه کنند.

رئیس اداره ثبت احوال سمیرم خبر داد

پایان فاز نخست پروژه سببی نسبی در سمیرم
رئیس اداره ثبت احوال سمیرم گفت: فاز نخست پروژه ســببی نسبی که از آذر ۱۴۰۰ آغاز شده بود، 
آذر ۱۴۰۳ با بازبینی و ذخیره مشخصات والدین، همســر و فرزندان در ۱۳۱۶۵۰ جلد سند به پایان 
رسید. ســید روح ا... قائم مقامی در گفت وگو با »ایمنا« اظهار کرد: ثبت احوال شهرستان سمیرم 
در یک سال گذشته نزدیک به ۲۳۰۰ جلد شناسنامه تعویضی و حدود ۴۵۰ جلد شناسنامه المثنی 
صادر کرده اســت . وی افزود: این اداره نزدیک به ۳۸۰ واقعه ولادت ثبت کرده، تمام اســتعلامات 
قضایی، انحصار وراثت، اســتعلام نظام وظیفه و ســایر ارگان ها را به روز جواب داده که اینها از اهمّ 
اقدامات انجام شــده این اداره اســت. رئیس اداره ثبت احوال ســمیرم تصریح کرد: فاز نخست 
پروژه سببی نسبی که از آذر ۱۴۰۰ آغاز شــده بود آذر ۱۴۰۳ با بازبینی و ذخیره مشخصات والدین، 
همسر و فرزندان در ۱۳۱۶۵۰ جلد سند به پایان رسید. قائم مقامی عنوان کرد: صدور کارت هوشمند 
 ۱۳۵۰ فقره، المثنی کارت هوشــمند ۲۵۰ فقره از جمله اقدامات در یک ســال جاری انجام شــد. 
وی افزود: پیگیری و راه اندازی دفتر پیشخوان شــهر بیده و انجام خدمات ثبت احوال توسط این 
دفتر خدمتی دیگر به همشهریان منطقه پادنا است. رئیس اداره ثبت احوال سمیرم گفت: سازمان 
ثبت احوال کشور یکی از سازمان های دولتی ایران اســت که جمع آوری اطلاعات و آمار جمعیتی 
کشور ایران را بر عهده دارد و با وظایف و عملکردی مستقل از نهادهای زیرمجموعه وزارت کشور است 
 که وظیفه تهیه اطلاعات ثبتی اساســی مانند زاد و ولد، مرگ ومیر و ازدواج و صدور مدارک هویتی 

همچون شناسنامه را برعهده دارد.

با مسئولان

بستر تجاری سازی 
ایده های دانش آموزان 

کاشانی فراهم شود
سرپرســت فرمانــداری ویژه شهرســتان 
کاشــان ضمــن تأکیــد بــر اســتفاده از 
قصه گویی در زمینه فرهنگ ســازی گفت: 
زمینه تجاری سازی ایده های دانش آموزان 

کاشانی فراهم شود.
به گزارش »تســنیم«، مجتبــی راعی در 
نشســت هماهنگــی اجــرای کارگاه های 
قصه گویی در مدارس کاشــان اظهار کرد: 
مربیان در مدارس می توانند نقش مؤثری 
در شکوفایی اســتعدادهای دانش آموزان 

داشته باشند.
وی با بیان اینکه تلاش در اســتفاده از ابزار 
قصه گویی و جذابیت بخشی به آن می تواند 
به تحقق امر فرهنگسازی کمک کند، افزود: 
در دانش آموزان بســیاری از ایده ها وجود 
دارد که باید کشــف شــده و به شکوفایی 
رســیده و پرورش یابــد و در نهایت زمینه 
عملیاتی کردن ایده ها و تجاری سازی آن ها 

فراهم شود.
سرپرســت فرمانــداری ویژه شهرســتان 
 کاشــان تصریــح کــرد: هــر دانش آموز

یــک ســرمایه بــرای ایــن شهرســتان 
محسوب می شود که باید با کشف درست 
خلاقیت هــای آن هــا در اســتعدادیابی و 
پرورش شایستگی ها کمک کرد تا به عنوان 

مدیران آینده کشور پرورش یابند.
وی ضمن تأکید بر ایجــاد هماهنگی لازم 
در خصــوص برنامه ریزی بــرای برگزاری 
کارگاه های قصه گویی برای مربیان پرورشی 
مدارس و دانش آموزان کاشــانی تصریح 
کرد: این مهم می تواند از سوی برگزیدگان 
جشنواره قصه گویی تهران در برخی مدارس 

شهرستان کاشان اجرایی شود.
سرپرست فرمانداری شهرستان کاشان با 
بیان اینکه مربیان مدارس با اســتفاده از 
ابزار قصه گویی در تحقق امر فرهنگ سازی 
تلاش کنند، خاطرنشان کرد: با استفاده از 
تعلیم و پرورش باید فرهنگ ســازی را در 

دانش آموزان اجرایی کنیم.

اخبار

استان

رئیس اداره راهداری کاشان به گلایه کامیون داران 
نسبت به نحوه تخصیص بار توضیحاتی را ارائه داد.

به گزارش »تسنیم«، کامیون داران کاشانی به نحوه 
تخصیص بار گلایه داشتند و از این رو در مقابل اداره 
راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرستان کاشان 
تجمع کرده و خواستار ساماندهی تخصیص بار به 

کامیون داران بودند.
خبرنگار »تســنیم« ایــن موضــوع را از علی اکبر 
آقایی، رئیس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای 
شهرستان کاشان پیگیری کرد و او نیز در گفت وگو با 
»تسنیم« توضیحاتی را در زمینه نحوه تخصیص بار 

به کامیون داران ارائه کرد.
علی اکبر آقایــی در گفت وگو با »تســنیم« با بیان 

اینکه با تولید محصول از سوی واحدهای تولیدی 
صنعتــی و معدنی این محصولات باید به دســت 
خریدار برســد، اظهــار کرد: شــرکت های باربری 
می بایست طی انعقاد قرارداد با تولید کننده نسبت 

به حمل و نقل بارها اقدام کنند.
وی با بیان اینکه در شهرســتان کاشان ۱۸ شرکت 
حمل و نقل کالا فعال اســت، افزود: شرکت های 
باربــری موظفند بــا رعایــت ضوابــط قانونی و 
دستورالعمل های سازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای، بارهای اعلامی از طریق صنایع و معادن 

فعال در شهرستان کاشــان را توسط ناوگان مجاز 
حمل و نقل برون شهری به مقاصد مختلف حمل 

کنند.
رئیــس اداره راهــداری و حمل و نقــل جاده ای 
شهرستان کاشان خاطرنشــان کرد: گاهی اوقات 
به دلایل مختلــف از قبیل کاهش میــزان تولید و 
یا ورود صنایع و معادن در حــوزه حمل بار با خرید 
ناوگان باری و همچنین بعضی واســطه گری ها و 
دلال بازی هــا موجبات کاهش عرضــه و اعلام بار 

عمومی را فراهم می کند.

وی ضمن اشــاره به گلایه کامیون داران از حمل بار 
توسط ناوگان غیربومی شهرســتان کاشان گفت: 
در این زمینه باید اعلام کرد که بر اســاس ضوابط 
و قوانین می بایست امکان بارگیری و حمل بار در 
اقصی نقاط کشــور برای تمامی ناوگان باری مجاز 
فراهم باشد لیکن به شــرکت های باربری رعایت 

ضوابط و اولویت بندی لازم ابلاغ شده است.
رئیــس اداره راهــداری و حمل و نقــل جاده ای 
شهرستان کاشان تأکید کرد: در سطح کلان کشور 
ســاماندهی و مدیریت بارها در دســتور کار قرار 
دارد و اقدامات خوبی در ایــن زمینه صورت گرفته 
 اســت و مطالبه کامیون داران از طــرق مختلف در 

دست پیگیری است.

پاسخ راهداری کاشان به گلایه کامیون داران در تخصیص بار



رشدجزیی قیمت گوشت قرمز با تأخیر در صدور مجوزها

نگران نباشید؛ همان یک میلیون و 700 است!

 رئیس اتحادیه گوشت گوســفندی می گوید: قیمت  گوشــت قرمز افزایش پیدا نکرده است بلکه 
مجوز انتقال دام در طول هفته گذشته به دلیل تعطیلی ها با تأخیر صادر شد. به گزارش »ایراسین«، 
ثبات قیمت ها در بازار گوشــت قرمز با پایان پاییز جای خود را به افزایــش داد تا بهای این کالای 
پروتئینی طی نخستین روزهای زمســتان ۱۴۰۳ چند ده هزار تومانی بالا رود. گزارش های میدانی 
از فروشگاه های سطح شهر نشان می دهد فیله گوسفندی به عنوان گران ترین نوع گوشت قرمز در 
بازار با افزایش قیمت حدود ۲۰ هزار تومانی با بهای یک میلیون و ۷۰۰ هزار تومان در فروشگاه های 
سطح شهر عرضه می شود و اکنون هرکیلو گوشت گوسفندی خورشتی بدون استخوان و بدون چربی 
یک میلیون و ۳۳۰ هزار تومان، راســته گوسفندی بدون اســتخوان یک میلیون و ۱۰۰ هزار تومان، 
 ماهیچه گوسفندی ۹۷۵ هزار تومان، گردن و ران گوسفندی ۶۳۰ هزار تومان و دنبه گوسفندی حدود

 ۳۷۰ هزار تومان قیمت خورده اند. 
علی اصغر ملکی، رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی در خصوص افزایش جزیی قیمت گوشت قرمز 
با شروع فصل زمستان به خبرنگار »ایراسین« می گوید: مجوز انتقال دام در طول هفته گذشته به 
دلیل تعطیلی ها با تأخیر صادر شد و شاید قیمت ها در بازار به میزان جزیی یعنی حدود ۱۰ هزار تومان 
به ازای هر کیلوگرم گوشت قرمز افزایش یافته باشد. ولی صدور مجوزهای انتقال دام و وضعیت بازار 
از ابتدای دی ماه به روال سابق بازگشت. ملکی با اشاره به ثبات نسبی قیمت گوشت قرمز به دلیل 
کاهش تقاضا توضیح می دهد: تغییرات قابل توجهی در بازار گوشت قرمز رخ نمی دهد زیرا تقاضا 
برای گوشت زیاد نیست و خریدها بســیار ضعیف صورت می گیرد. به دنبال این موضوع قیمت ها 
سیر صعودی پیدا نکرده است. رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی ادامه می دهد: اکنون دام به میزان 
کافی در تمامی شهرستان ها وجود دارد. ولی خرید دام و تقاضا برای گوشت قرمز در بازار در مقایسه 

با سال گذشته کم است.

واردات گوشت قرمز کاهش می یابد
بر اساس آمارهای منتشر شــده میزان واردات گوشت قرمز طی شــش ماه نخست سال جاری 
افزایش چشمگیری پیدا کرد، به طوری که حدود ۱۲۶ هزار تن گوشت گرم و منجمد با ارزش حدود 
۷۳۹ میلیون و ۹۰۰ هزار دلار در این مدت وارد کشور شد و این رقم معادل مجموع واردات گوشت قرمز 
در سال ۱۴۰۲ است. واردات گوشت به کشــور در نیمه ابتدایی سال جاری در حالی بالا رفت که این 
موضوع نارضایتی بخش تولید داخلی را به همراه داشته است. درنهایت دبیر انجمن صنعت گوشت 
و مواد پروتئینی از کاهش واردات گوشت به کشور در نیمه دوم سال جاری با هدف حمایت ازدامداران 
داخلی خبر داد. بر این اساس توزیع روزانه گوشت تنظیم بازاری با کاهش بیش از ۷۰ درصدی تنها 

به ۱۰۰ تن گوشت گوسفندی به همراه ۱۰۰ تن گوشت گوساله خواهد رسید.

3 تا 5 میلیارد تومان؛ پایین ترین بودجه مورد نیاز برای خرید آپارتمان  در اصفهان

خونه هست، پول نیست!

بر اســاس آگهی های فروش مندرج در پلتفرم های آنلاین، سه تا پنج 
میلیارد تومان پایین ترین بودجــه مورد نیاز برای خریــد آپارتمان  در 
اصفهان طی نخستین روزهای زمستان ۱۴۰۳ است. بررسی ها نشان 
می دهد مالکان این آپارتمان ها را با اقساط دو تا سه ماهه یا با تخفیف 

به فروش می رسانند.
به گزارش خبرنگار »ایراســین«، ارقام منــدرج در آگهی های فروش 
آپارتمان در پلتفرم های آنلاین نشان می دهد سه تا پنج میلیارد تومان 
پایین تریــن بودجه مورد نیاز جهــت خرید آپارتمــان در اصفهان طی 
نخستین روزهای زمستان ۱۴۰۳ اســت. اگرچه در بیشتر مناطق شهر 
آپارتمان های معمولی با قیمت پنج تا ۱۰ میلیارد تومان آگهی شده اند. 
ولی هنوز در بسیاری از محله های اصفهان مانند دولت آباد، شفق، جابر 
انصاری، رباط، ولیعصر و… امــکان خرید آپارتمان با بودجه ای کمتر از 

پنج میلیارد تومان وجود دارد. 
این آپارتمان ها ارزان ترین املاک شهر محسوب می شوند که به صورت 
اقتصادی با امکانات ساده طراحی شــده اند. تعداد این آپارتمان ها در 
اصفهان زیاد است و بعضی از فروشندگان حاضر به فروش ملک خود 

با شرایط اقساطی نیز هستند.

مشخصات آپارتمان های ارزان اصفهان
متراژ آپارتمان های ســه تا پنج میلیارد تومانی اصفهان به بیشــتر از ۱۰۰ 
مترمربع نمی رسد و اکثر آن ها به صورت نقلی با متراژ ۶۵ تا ۹۰ مترمربع 
احداث شــده اند. درنتیجه قیمت هــر مترمربــع از آپارتمان های ارزان 
اصفهان بالاتر از ۳۰ میلیون تومان اســت. ســازندگان بــرای اکثر این 
آپارتمان ها دو خواب در نظر گرفته اند و تعداد آپارتمان های تک خواب در 
میان املاک ارزان اصفهان کم است. بر اساس جزییات آگهی های منتشر 
شده در پلتفرم های آنلاین این آپارتمان ها طول عمری بالاتر از چهار سال 
دارند و فاقد پارکینگ هستند. همچنین محل قرارگیری در طبقات چهارم 
یا بالاتر و یا زیرزمین از دیگر ویژگی مشترک در آپارتمان های سه تا پنج 

میلیارد تومانی شهر در زمستان ۱۴۰۳ محسوب می شود.

فروش آپارتمان های 3 تا 5 میلیاردی به صورت نقد و اقساط
تعداد آپارتمان های ســه تا پنج میلیارد تومانی به عنــوان ارزان ترین 
املاک اصفهان زیاد است و خریداران قدرت انتخاب بالایی دارند. این 
آپارتمان ها در مناطق محدودی از شهر یعنی دولت آباد، بلوار شفق، جابر 

انصاری، باغ فدک، کاوه، رباط، ولیعصر و گلزار احداث شده اند.

آپارتمان ۸۷ مترمربعی در بلوار شفق ساخت سال ۷۸ واقع در زیرزمین 
با بهای سه میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان، آپارتمان ۷۵ مترمربعی با چهار 
ســال عمر بنا در کاوه طبقه چهارم با قیمت ســه میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
تومان، آپارتمان ۸۵ مترمربعی دو خواب با پنج سال عمر بنا طبقه پنجم 
در باغ فدک با بهای چهار میلیارد و ۱۵۰ میلیــون تومان و آپارتمان ۹۵ 
مترمربعی دو خواب ساخت سال ۹۷ طبقه پنجم با قیمت پنج میلیارد 
تومان از جمله آگهی های فروش ارزان ترین آپارتمان های اصفهان در 
زمستان سال جاری هستند. گفت وگو با شــماری از مشاوران املاک 
اصفهان نشــان می دهد رکود حاکم بر بازار مسکن در طول سال جاری 
باعث شده این آپارتمان ها با شرایط اقساطی یا با تخفیف نیز به فروش 
برسد، به طوری که مالکان این دســته از آپارتمان ها شرایط فروش با 
اقساط دو تا سه ماه نیز برای این املاک در نظر گرفته اند. بر این اساس 
خریدار نصف تا دو سوم مبلغ آپارتمان را در ابتدا می پردازد و مابقی مبلغ 
را باید در دو تا سه قسط تا پایان سال ۱۴۰۳ به حساب مالک واریز کند. 
سند آپارتمان نیز تا زمان تسویه اقســاط به نام فروشنده باقی خواهد 
ماند. همچنین در بیشــتر آگهی های فروش ارزان ترین آپارتمان های 

اصفهان عبارت »تخفیف زمان انعقاد معامله« درج شده است. 

آلودگی هوا و ناترازی انرژی از چالش های بزرگی هستند که نه تنها رفاه اجتماعی بلکه توسعه 
صنعتی را نیز تهدید می کنند؛ برخی از استادان دانشگاه و کارشناسان در اصفهان معتقدند 

استانداردسازی و به کارگیری فناوری می تواند به رفع آنها در کشورمان کمک کند.
به گزارش »ایرنا«، آلودگی هوا و ناترازی انرژی در چند سال اخیر، چالش هایی را در روزهای سرد و گرم در 
کشور ایجاد کرده و تاکنون تدابیر و طرح های مختلفی برای رفع آنها پیشنهاد یا اجرا شده است؛ با این حال، 

همچنان بسیاری از مناطق از جمله کلانشهرها و مناطق صنعتی، گرفتار این مشکلات هستند.
ناترازی انرژی در فصول تابســتان و زمستان و آلودگی هوا در این ســال ها به گونه ای رقم خورده که اعمال 
محدودیت های برق و گاز و تعطیلی مدارس، دانشگاه ها و اداره ها در برخی روزها اجتناب ناپذیر بوده است؛ 
مسئله ای که چالش های دیگری مانند تحت تأثیر قرار گرفتن اقتصاد و تولید در صنایع و بخش های مختلف 

را به همراه دارد.
برخی از دانشــگاهیان، راهکارهای علمی و فناورانه برای رفع چالش های محیط زیستی و انرژی ارائه کرده 
و تأکید دارند که استفاده از فناوری های کارآمد و به کارگیری اســتانداردها می تواند ضمن کاهش مصرف 
انرژی، تولید صنعتی و رفاه اجتماعی را حفظ کند اما لازمه این کار تدوین قوانین و استانداردهای قابل  اجرا 

و هم افزایی هرچه بیشتر بخش های مختلف در کشور است.
به گفته یک عضو هیئت علمی دانشگاه صنعتی اصفهان، اگر در پی افزایش رفاه اجتماعی هستیم به طوری که 
خانه ها گرم بمانند و خودروها به راحتی کار کنند باید سه مؤلفه اصلی توسعه پایدار یعنی تأمین رفاه، کاهش 

مصرف انرژی و حفظ محیط  زیست مورد توجه قرار گیرد.
علی اکبر عالم رجبی بــا بیان اینکه مصرف انرژی معیاری برای توســعه یافتگی اســت، اظهــار کرد: برای 
صرفه جویی در مصرف انرژی باید به سرانه مصرف در بخش های مختلف توجه کنیم، سرانه مصرف انرژی 

در آفریقا پایین ترین است و با حرکت به سمت اروپا، آمریکا و آسیا، افزایش می یابد.
وی افزود: مصرف انرژی در خاورمیانه و آمریکا به نسبت بالاست با این تفاوت که در برخی کشورها، مصرف 
انرژی توأم با تولید صنعتی بالا و رفاه اجتماعی است درحالی که در ایران به طور عمده انرژی صرف گرمایش 
و سرمایش خانه ها و خودروها می شود و صنعت و فناوری های چندان پیشرفته ای در آنها به چشم نمی خورد.

رجبی با بیان اینکه کشورهایی مانند آمریکا، فرانسه و انگلیس در ده های اخیر توانستند سرانه مصرف انرژی 
را کاهش دهند، گفت: این کاهش به معنی کمتر شــدن تولید صنعتی یا رفــاه اجتماعی نبوده بلکه نتیجه 
استفاده از فناوری های کارآمدتر است، در مقابل، کشورهای در حال توسعه مانند هند و چین شاهد افزایش 

مصرف انرژی بودند به ویژه چین که در ۲۰ سال گذشته رشد سریعی در این زمینه داشته است.

قطع وابستگی به نفت به مصرف بهینه انرژی منجر می شود
این استاد دانشگاه به بحران نفتی دهه ۱۹۷۰ اشــاره کرد و گفت: جنگ اعراب و رژیم صهیونیستی در سال 
۱۹۷۳ میلادی به تحریم نفت، منجر و قیمت آن پنج برابر شد، این بحران به غرب نشان داد که وابستگی به 
نفت می تواند هر لحظه اقتصاد آن ها را تهدید کند؛ نتیجه این تجربه، توسعه فناوری های با مصرف بهینه تر 

انرژی بود.
رجبی همچنین با اشــاره به صنعت یخچال ســازی به عنوان نمونه ای از تأثیر فناوری، افزود: در نیمه دوم 
قرن بیستم، سایز یخچال ها در آمریکا افزایش یافت اما مصرف انرژی آن ها از سال ۱۹۷۵ به بعد به لطف 
استفاده از فناوری های کارآمدتر کمتر شــد، جنگ نفتی ۱۹۷۳ و افزایش شدید قیمت نفت، محرکی برای 

این تغییرات بود.
وی تأکید کرد: برای حرکت به سوی توســعه پایدار باید فناوری هایی توسعه یابد که ضمن کاهش مصرف 
انرژی، رفاه مصرف کننده را نیز حفظ کند، تجربه جهانی نشان می دهد که بهره وری بالا نه تنها به کاهش مصرف 

منجر می شود بلکه به افزایش تولید صنعتی و رفاه اجتماعی نیز کمک می کند.
یک عضو هیئت علمی دانشگاه اصفهان نیز در این زمینه گفت: ارتباط مستقیمی بین آلودگی هوا و مصرف 
انرژی وجود دارد به ویژه در شرایطی که نظام های کنترلی مناسبی در صنایع و خودروها وجود نداشته باشد.

حســین احمدی کیا با اشــاره به وضعیت آلودگی ناشــی از ذرات معلق در اصفهان اظهار کرد: ذرات معلق 
مهمترین آلاینده هوای اصفهان و کلان شهرهای دیگر هستند، طبق ضوابط سازمان بهداشت جهانی، میانگین 
 روزانه میزان ذرات معلق باید ۵ میکروگرم باشــد اما در هوای اصفهان این شــاخص ۳.۵ برابر اســتاندارد 

محیط زیستی و ۸ برابر استاندارد جهانی است.

لزوم تدوین استاندارد برای کاهش آلودگی هوا
این استاد دانشــگاه با تأکید بر لزوم تدوین و اجرای قوانین استاندارد برای کاهش آلودگی هوا، تأکید کرد: 
آلودگی هوای اصفهان نه تنها ناشی از صنایع ســنگین و خودروها بوده بلکه به دلیل استانداردهای پایین و 

عدم رعایت آن ها تشدید شده است.
احمدی کیا با بیان اینکه کلانشــهر اصفهان ۱۸ ایســتگاه پایش آلودگی هوا دارد، گفت: میانگین شاخص 
 آلودگی هوا در ســال های اخیر افزایشــی بوده و حتی پس از تصویب قانون هوای پاک )در ســال ۱۳۹۶( 
وضعیت آلودگی بدتر شده است، در ســال ۱۴۰۱، میزان آلودگی به ۳۲.۵ میکروگرم رسید که نشان دهنده 

شرایط بسیار بحرانی است.
این استاد دانشگاه با بیان اینکه بخش عمده ای از آلودگی شهر اصفهان ناشی از خودروهای سنگین است، 
گفت: کامیون ها تنها ۳ درصد از تردد جاده ای را شامل می شوند اما ۳۵ درصد آلودگی ناشی از ذرات معلق 

به آن ها اختصاص دارد.
احمدی کیا به صنایع سنگین مانند فولاد مبارکه و نیروگاه ها اشــاره کرد و افزود: نیروگاه ها در ایران غلظت 
گوگرد بسیار بالایی دارند به عنوان مثال در نیروگاه شهید منتظری اصفهان چندین برابر استاندارد جهانی است.

۱.5 برابر بودن مصرف انرژی در خودروهای تولید داخل
این استاد دانشــگاه با بیان اینکه کیفیت پایین خودروهای تولید داخل یکی دیگر از عوامل آلودگی است، 
توضیح داد: مصرف انرژی خودروهای ما ۱.۵ برابر میانگین جهانی اســت همچنین، کاتالیست خودروها 
که نقش مهمی در کاهش آلودگی دارد باید پس از چهار ســال تعویض شود، اما این کار در کشورمان انجام 

نمی شود.
احمدی کیا، کیفیت سوخت را نیز از مســائل تأثیرگذار در آلودگی هوا دانست و اظهار کرد که وضعیت واقعی 

تولید سوخت یورو چندان مناسب نیست.

به گفته وی، در کشــورمان در زمان حاضر تمرکز بیشتر بر تعداد خودروهاســت نه کیفیت آن ها، همچنین 
ضمانت اجرایی قوانین هوای پاک وجود ندارد.

این استاد دانشگاه گفت: بهبود کیفیت خودروها، تعویض بخاری های خانگی قدیمی و ارتقای سیستم های 
کنترلی در صنایع از جمله راهکارهای مؤثر هستند، همچنین توجه به انرژی های پاک و کاهش وابستگی به 

سوخت های فسیلی باید در اولویت قرار گیرد.

استاندارد، کلید بهبود کیفیت زندگی و مدیریت انرژی
یکی از اعضای هیئت علمی دانشگاه صنعتی اصفهان نیز با اشــاره به اهمیت دو استاندارد مدیریت محیط 
زیست و انرژی گفت: مدیریت محیط زیست بر کاهش پسماند و آلودگی تأکید دارد در حالی که مدیریت 

انرژی به استفاده بهینه از انرژی و کاهش هزینه ها و انتشار گازهای گلخانه ای می پردازد.
علی مالکی در گفت و گو با »ایرنا« با بیان اینکه استاندارد بین المللی »ایزو ۲۶۰۰۰« نیز بر مسئولیت اجتماعی 
سازمان ها و شرکت ها در قبال جامعه و محیط زیست تأکید دارد، افزود: اطلاعات مرتبط با استانداردهای 
ملی از جمله معیارهای مصرف انرژی در سامانه اینترنتی سازمان استاندارد ملی در دسترس عموم است.

وی با اشاره به تدوین ۴۷ استاندارد برای تجهیزات انرژی بر در کشورمان که به طور عمده لوازم خانگی است، 
اشاره و اظهار کرد: این استانداردها می توانند اجباری یا اختیاری باشند اما تدوین استاندارد به تنهایی کافی 

نبوده و نیازمند ضمانت اجرایی است.

رعایت نشدن استانداردهای مصرف انرژی در ساختمان ها
مالکــی به ضعف جــدی در رعایت اســتانداردهای مصرف انرژی در ســاختمان ها اشــاره کــرد و گفت: 
ساختمان های مسکونی و غیرمسکونی در کشــورمان مطابق با استاندارد مصرف انرژی ساخته نشده اند، 

سازندگان ملزم به رعایت این استانداردها نیستند و مصرف بی رویه انرژی در آنها همچنان ادامه دارد.
وی به مصرف بالای انرژی در صنایع سیمان و آجر نیز اشاره و اضافه کرد: صنایع آجرپزی سبب ایجاد آلودگی 

هوا نیز می شوند که چگونگی فعالیت آنها به بازنگری جدی نیاز دارد.
مالکی همچنین با اشاره به مسئله ماینرهای غیرمجاز و مصرف انرژی بالای آنها، تأکید کرد: برای مقابله با 

این مسئله یا باید جریمه ها سنگین تر شود یا قیمت برق برای این تجهیزات افزایش یابد.

لزوم بازنگری در سیاست های انرژی
این استاد دانشــگاه با تأکید بر لزوم بازنگری در سیاست های بخش انرژی، افزود: در سال ۱۳۹۳ هشدار 
داده شد که توسعه صنعت فولاد بدون توجه به نیازهای انرژی پیامدهای سنگینی دارد، امروز نیز باید برای 

این مسئله راه حل عملی پیدا کنیم.
مالکی تصریح کرد: باید واقعیت های موجود را شــناخت و برنامه ای دقیق بــرای مدیریت انرژی و بهبود 
استانداردها تدوین کرد، بدون تخصص نمی توان مشکلات را حل کرد اما با اقدامات درست می توان اوضاع 

را به  مراتب بهتر کرد.
معاون ارزیابی و انطباق اداره کل استاندارد استان اصفهان نیز با تأکید بر اهمیت تدوین استانداردهای ملی و 
نقش دانشگاهیان در فرایند استانداردسازی، خاطرنشان کرد: با تدوین استانداردهای دقیق در زمینه آلودگی 

هوا و ناترازی انرژی می توان برای رفع مشکلات موجود گام های مؤثری برداشت.
مجتبی مستاجران گفت: طبق قانون هوای پاک، ۱۷۰ وظیفه مشخص شده که از این تعداد ۶ وظیفه بر عهده 
 سازمان ملی استاندارد اســت که مهم ترین آنها استانداردسازی و تدوین اســتاندارد بر اساس تبصره یک 
ماده ۳ این قانون اســت. معاون ارزیابی و انطباق اداره کل استاندارد اســتان اصفهان با بیان اینکه تدوین 
استانداردها به عهده دستگاه های اجرایی مرتبط اســت اما تصویب نهایی آنها توسط کمیته ملی استاندارد 
انجام می شود، افزود: همکاری دانشگاهیان در کمیته های تخصصی اداره اســتاندارد می تواند در بهبود و 

اجرایی سازی این استانداردها مؤثر باشد.

شاخص میانگین روزانه میزان ذرات معلق در هوای اصفهان ۳.۵ برابر استاندارد محیط زیستی و ۸ برابر استاندارد جهانی است؛ 

ذره ذره مرگ با ذرات آلاینده

تعداد آپارتمان های سه تا پنج میلیارد تومانی به عنوان 
ک اصفهان زیاد است و خریداران  ارزان ترین املا
در  پارتمان ها  آ این  رند.  دا لایی  با نتخاب  ا قدرت 
 مناطق محدودی از شهر یعنی دولت آباد، بلوار شفق، 
جابر انصاری، باغ فدک، کاوه، رباط، ولیعصر و گلزار 

احداث شده اند

اخبار
پنجشنبه ۶ دی ۱۴03 / ۲۴ جمادی الثانی  ۱۴۴۶ / ۲۶ دسامبر  ۲0۲۴ / شماره ۴۲۶۱

اقتصاد



    گردشگری و میراث4

 غفلت از پتانسیل های جلفا در گردشگری زمستانی اصفهان؛ 

فرصتیکهازدستمیرود
کورش دیباج گردشگری یکی از بخش های کلیدی توسعه استان اصفهان است و به گفته مهدی 
جمالی نژاد، استاندار اصفهان در حال حاضر این صنعت به عنوان محور اول توسعه در 
این استان در نظر گرفته شده است. با وجود چالش های متعدد شــهر اصفهان در حوزه های مختلف، از جمله 
مشکلات زیست محیطی چون خشکی زاینده رود و آلودگی هوا، جلفا با ویژگی های فرهنگی، تاریخی و مذهبی 
خاص خود می تواند فرصتی مناسب برای رونق گردشگری زمســتانی باشد. جلفا به ویژه در ایام میلاد حضرت 
مسیح)ع( و آغاز ســال نو میلادی، با فضاســازی ویژه، چراغانی های رنگارنگ و بازارچه های محلی، به عنوان 

مقصدی متفاوت در ایران در حال شکل گیری است.
به گزارش خبرنگار »مهر«، این محله با معماری تاریخی و کلیســاهای باشــکوه خود، یــک ترکیب جذاب از 
فرهنگ های مختلف را به نمایش می گذارد که نه تنها برای گردشــگران داخلی، بلکه برای گردشگران خارجی 
که به دنبال تجربه ای فرهنگی و معنوی متفاوت هستند، جذاب است. در پی تأکیدات استاندار اصفهان، مبنی 
بر لزوم توجه ویژه به گردشگری در اســتان و معرفی ظرفیت های کمتر شناخته شده، گزارش حاضر به بررسی 
ظرفیت های جلفا اصفهان، یکی از محله های فرهنگی و تاریخی این شهر، در ایام میلاد حضرت مسیح)ع( و آغاز 
سال نو میلادی در رونق گردشگری اصفهان به ویژه در حوزه گردشگری زمستانه می پردازد؛ ظرفیتی که متأسفانه 
آن گونه که باید از سوی مسئولین و سیاست گذاران حوزه گردشگری استان اصفهان مورد توجه قرار نگرفته است.

ثبت خاطرات جذاب برای گردشگران با گردش در جلفا
مهدی، گردشگر داخلی از اراک به »مهر« می گوید: هرساله برای جشن های میلاد حضرت مسیح به جلفا می آیم. 
اینجا فضای خاصی دارد که هیچ جای دیگری از اصفهان نمی توان مشابه آن را پیدا کرد. چراغانی های خیابان ها، 
نورهای رنگی و بازارچه های مخصوص کریسمس، حال و هوای عجیبی به این منطقه می دهد. علاوه بر این، بازدید 
از کلیساهای تاریخی و شرکت در مراسم مذهبی ارامنه، برای من تجربه ای معنوی و فرهنگی به حساب می آید.

وی ادامه می دهد: این منطقه در طول سال نیز برای ما جذاب است، اما در ایام میلاد حضرت مسیح، جلفا حال 
و هوای دیگری پیدا می کند. حضور ارامنه در کنار دیگر گردشگران داخلی و خارجی، فضا را به گونه ای می سازد که 
همیشه به خاطر می سپاریم. احساس می کنم جلفا یکی از بهترین مکان ها برای تجربه یک کریسمس ایرانی 

است که فرهنگ ها و ادیان مختلف در کنار هم جشن می گیرند.

جلفا از نگاه گردشگران خارجی، پلی میان سنت ها و تاریخ
الکساندرا، گردشگر خارجی از گرجستان به »مهر« می گوید: جلفا یکی از جاذبه های منحصربه فرد برای ما ارامنه 
اســت. فضای این محله، همراه با جشن های میلاد حضرت مســیح، برای من یادآور وطن و سنت های دینی 
خودمان است. آنچه اینجا جالب است، این است که علاوه بر جشن های مذهبی، فضاسازی های خاص مانند 
چراغانی ها، بازارچه ها و مراسم  ویژه باعث می شود که این منطقه به یک مقصد فرهنگی و تاریخی جذاب برای 

گردشگران خارجی تبدیل شود.
وی ادامه می دهد: برای من جلفا نه تنها یک محله تاریخی بلکه یک تجربه فرهنگی است که در هر گوشه از آن 
می توان نشانه هایی از تاریخ، دین و فرهنگ مشــترک ارامنه با ایرانی ها پیدا کرد. فضای جشن میلاد حضرت 
مسیح و تعاملات فرهنگی بین ارامنه و دیگر شــهروندان ایران، آن را به مکانی خاص برای گردشگران خارجی 

تبدیل کرده است.

رونق کسب و کارهای محلی در جلفا
آقای سارگسیان، کاسب محلی در جلفا به خبرنگار »مهر« می گوید: بازارچه های محلی جلفا در ایام میلاد حضرت 
مسیح و سال نو میلادی، مشتریان زیادی از داخل و خارج اصفهان دارند. این روزها مردم زیادی به اینجا می آیند 
تا از محصولات خاص کریســمس خرید کنند. از این رو، به طور قطع، جشن های میلاد حضرت مسیح در جلفا 
تأثیر زیادی بر رونق اقتصادی این منطقه داشته اســت. امیدواریم مسئولین بیشتر به این منطقه توجه کنند و 

زیرساخت ها را تقویت کنند.
وی ادامه می دهد: فضای جشن های میلاد حضرت مسیح برای ما به عنوان کسبه محلی و اهالی جلفا فرصت های 
جدیدی برای کسب وکار ایجاد کرده است. هرساله، تعداد گردشگران افزایش می یابد و این امر باعث می شود که 
در روزهای پایانی سال، شغل ما رونق بیشتری داشته باشد. اگر مسئولین به این فضا بیشتر توجه کنند، می توانیم 

شاهد رشد بیشتری در گردشگری و اقتصاد محلی جلفا باشیم.

نور شادی و همزیستی فرهنگی جلفا در جشن میلاد مسیح
مارال، یکی از ساکنان جلفا به خبرنگار »مهر« می گوید: برای ما که سال ها در این محله زندگی کرده ایم، جشن های 
میلاد حضرت مســیح به ویژه در این ایام، معنای خاصی دارد. جلفا همیشه پذیرای مسیحیان و گردشگران از 
سراسر ایران و دنیا بوده است. فضاسازی های امسال نسبت به سال های گذشته بسیار بهتر شده است و این باعث 

خوشحالی ما است که جلفا به عنوان یکی از مقاصد مهم گردشگری اصفهان شناخته می شود.
وی ادامه می دهد: در این ایام، جلفا مانند یک شهر زیبا و پر از نور و شادی است. بازدیدکنندگان از همه جا به اینجا 
می آیند و ما به عنوان اهالی جلفا، افتخار می کنیم که توانسته ایم چنین فضای دلپذیری را ایجاد کنیم. جشن های 

میلاد حضرت مسیح، علاوه بر ابعاد مذهبی، یک رویداد فرهنگی است که همه را به یکدیگر نزدیک تر می کند.

جلفا مقصدی خاص برای گردشگران فرهنگی
رحیم سپهری، صاحب نظر در حوزه گردشگری به خبرنگار »مهر« می گوید: جلفا در اصفهان با ویژگی های منحصر 
به فرد خود می تواند در جذب گردشگران خارجی و داخلی در فصل زمستان به ویژه در ایام میلاد حضرت مسیح و 
آغاز سال نو میلادی موفق عمل کند. فضاسازی های کریسمس در این محله به گونه ای است که نه تنها برای ارامنه 

بلکه برای گردشگران خارجی و داخلی به ویژه علاقه مندان به تاریخ و فرهنگ جذاب است.
وی ادامه می دهد: این منطقه با داشتن کلیساهای تاریخی و فضاسازی های مخصوص کریسمس، می تواند 
تبدیل به مقصدی ویژه برای گردشگرانی شــود که به دنبال تجربه ای مذهبی و فرهنگی متفاوت هستند. جلفا 

می تواند به یک جاذبه ای تبدیل شود که به طور همزمان تاریخ، فرهنگ و معنویت را به نمایش می گذارد.
این کارشناس گردشگری تصریح می کند: در این مسیر، توسعه زیرساخت ها و تسهیل دسترسی به جلفا برای 
گردشگران از اهمیت بالایی برخوردار است. ایجاد مسیرهای گردشگری و همکاری با مراکز بین المللی می تواند 
به جذب گردشگران خارجی کمک کند. علاوه بر این، گسترش تبلیغات و بازاریابی به ویژه در کشورهای مسیحی 

می تواند نقش مهمی در معرفی جلفا به عنوان مقصد گردشگری ایفا کند.
وی تأکید می کند: اگر مسئولین به ویژه در حوزه گردشگری توجه ویژه ای به این منطقه داشته باشند، می توانند 
جلفا را به یک مقصد دائمی و پرطرفدار تبدیل کنند و صنعت گردشــگری اصفهان را در سطح ملی و بین المللی 

رونق بخشند.

جلفا؛ فرصتی برای تقویت گردشگری زمستانه اصفهان
رامین ترابی، صاحب نظــر در حوزه فرهنگ و انسان شناســی به خبرنگار »مهر« می گویــد: رویدادهایی مانند 
جشن های میلاد حضرت مسیح در جلفا، از نظر فرهنگی می تواند تأثیرات زیادی در جذب گردشگران داشته باشد. 
جلفا به عنوان یک نقطه فرهنگی و مذهبی، دارای پتانسیل های زیادی برای جذب گردشگرانی است که به دنبال 
تجربیات فرهنگی و معنوی هستند. این جشن ها فرصتی است برای تبادل فرهنگی و تعاملات مذهبی، که به طور 

خاص می تواند گردشگران را به سمت این منطقه جذب کند.
وی ادامه می دهد: یکی از ویژگی های منحصر به فرد جلفا این است که در کنار جشن های مذهبی، فضاسازی های 
فرهنگی و هنری خاصی ایجاد می شود که به جلب توجه گردشگران خارجی نیز کمک می کند. این رویدادها به 
نوعی تقویت کننده هویت فرهنگی جلفا هستند که می تواند باعث برقراری ارتباطات فرهنگی مثبت بین ایرانی ها 

و ارامنه و همچنین با دیگر ملیت ها شود. 
این مدرس دانشگاه تصریح می کند: در نهایت، باید به این نکته توجه کرد که توجه به جزئیات فرهنگی و مذهبی در 
جلفا می تواند تأثیرات مثبت و پایداری در جذب گردشگران داشته باشد. به ویژه، اگر رویدادها و برنامه های جانبی 
مانند نمایشگاه های هنری و صنایع دستی، تورهای تاریخی و مذهبی و معرفی فرهنگ ارامنه به طور مستمر برگزار 

شود، جلفا می تواند به یک مقصد گردشگری جهانی تبدیل شود.
بر اساس صحبت کارشناسان می توان این نتیجه را گرفت در شرایط فعلی، با توجه به چالش های گردشگری استان 
اصفهان در فصل زمستان، جلفا به عنوان یک مقصد فرهنگی و تاریخی می تواند راهی برای جذب گردشگران بیشتر 
و افزایش مدت اقامت آنها در اصفهان باشد. توجه به فضاسازی های خاص میلاد حضرت مسیح و آغاز سال نو 
میلادی در جلفا، نه تنها می تواند به عنوان یک فرصت اقتصادی برای منطقه عمل کند، بلکه نقش مهمی در جذب 
گردشگران داخلی و خارجی خواهد داشت. مسئولین باید بر تقویت زیرساخت ها، افزایش دسترسی به این منطقه 

و برگزاری رویدادهای فرهنگی تمرکز کنند تا جلفا به یک مقصد بین المللی واقعی تبدیل شود.

مقامات شهر بارســلون برای مقابله با ســفرهای بی رویه و انبوه در سال ۲۰۲۴ از 
روش های مختلفی همچون ممنوعیت اجاره کوتاه مدت آپارتمان ها استفاده کردند 
و حتی ساکنان شهر نیز با اعتراضات خیابانی خواستار مقابله با این معضل شدند.

به گزارش »ایســنا«، »ســفر لوکس شــما ـ بدبختی روزانه مــن«، این یکی از 
نوشته هایی بود که سال گذشته میلادی روی دیوار بارسلون خطاب به گردشگران 
نوشته شــده بود. »یورونیوز« نوشت، در ســال ۲۰۲۴ مخالفت شهر اسپانیایی 
بارسلون علیه »گردشگری بی رویه«، به ســطح جدیدی رسید. با توجه به بیش 
از ۱۵ میلیون گردشگری که هر سال از بارسلون دیدن می کنند و به واسطه ترکیب 
خیره کننده هنر و معماری، تیم فوتبال درجه یک و موقعیت ساحلی شهر، جذب 

آن می شوند، ساکنان این شهر تحت فشار قرار می گیرند.
البته »بارسلون«  تنها شهر اروپایی نیست که مخالفت خود با گردشگری بی رویه 
را اعلام کرده است. به عنوان مثال، ایتالیا نیز با مشکل گردشگری بی رویه دست 
و پنجه نرم می کند و کشتی های تفریحی را در بسیاری از بنادر با محدودیت های 
جدیدی روبه رو کرده است. در ادامه سال پرتلاطم حوزه گردشگری پربازدیدترین 

شهر اسپانیا را مرور می کنیم و به چشم اندازهای سال ۲۰۲۵ نگاهی می اندازیم.

تصمیم بارسلون برای ممنوعیت اجاره های کوتاه مدت
شورای شهر بارســلون در ماه ژوئن از یک طرح ســختگیرانه برای پایان دادن به 

گواهی آپارتمان های توریستی تا پایان سال ۲۰۲۸ رونمایی کرد.
در حقیقت بارسلون از سال ۲۰۱۴ تاکنون هیچ گواهی جدیدی برای آپارتمان های 
گردشــگری صادر نکرده است. با این حال این رویه مســئله کمبود مسکن های 
اجاره ای برای ساکنان این شهر را حل نکرده است. در پاسخ به این طرح، »انجمن 
آپارتمان های گردشگری بارســلون« )APARTUR( اعلام کرد که آپارتمان های 
سبک »ایربی ان بی« فقط بخش بسیار کوچکی از خانه های این شهر را دربرگرفته 
است. این انجمن هشدار داد که محدود کردن صدور گواهی ها می تواند به افزایش 
آپارتمان های غیرقانونی و احتمال ناپدید شدن ۴۰ درصد از گردشگری شهر منجر 
شود. بحث گردشگری بی رویه در ماه ژوئیه شدت گرفت، زمانی که حدود ۳۰۰۰ نفر 
به خیابان ها آمدند و فریاد می زدند »گردشــگر به خانه برگرد«. حدود ۱۵۰ گروه، 
ســازمان و جنبش اجتماعی در این تظاهرات نقش داشتند و اقدامات مشابهی 
نیز در جزایر قناری و مایورکا شکل گرفت. اعتراضات بعدی علیه اجاره بهاهای بالا 
که در ماه نوامبر برگزار شدند، اگرچه چندان گردشگرها را هدف قرار نداده بود، اما 

گردشگری بی رویه را به عنوان یک محرک معرفی کرد.

افزایش مالیات گردشگری
در تلاش بــرای افزایش »گردشــگری باکیفیت«، شــورای شــهر به ســرعت 
مالیات گردشگری شــهر را افزایش داده اســت؛ مالیاتی که به نظافت، امنیت، 

زیرساخت های شهر و سایر خدمات اختصاص می یابد.
در ماه اکتبر، مالیات شهری به حداکثر ۴ یورو به ازای هر نفر و بسته به نوع اقامت 

افزایش یافت.
بارسلون روش های بسیاری را برای به حداقل رساندن ردپای سنگین گردشگران 

در سال ۲۰۲۴ آزمایش کرده است.
یک اقدام نسبتاً زیرکانه باعث شد که شورای شــهر یک مسیر پرازدحام اتوبوس 

را از Google Maps حذف کند تا فضای بیشتری را برای ساکنان شهر آزاد کند.
شورای شهر همچنین اتوبوس های گردشگری که اغلب می توانند محوطه اطراف 
کلیسای معروف ساگرادا فامیلیا را که توسط گائودی طراحی شده است، مسدود 

کنند، تحت نظر گرفته است.
فقط محل اقامت و حمل و نقل نیست که ساکنان شهر را آزار می دهد، بلکه آنان از 
تأثیر گردشگران در منظره خیابان نیز ناراضی هستند. »آلبرت باتله«، عضو شورای 
بارســلون در ماه اوت اظهار کرد که هر مغازه ای که از نظــر اقتصادی »هیچ کمکی 

نمی کند« باید »از منطقه حذف شود«.
از سیل اخبار امســال، ممکن اســت به نظر برسد که بارســلون مکانی است که 
گردشــگران باید از آن دوری کنند، یــا حداقل برای محافظت در برابر ســاکنانی 
که بطری آب در دســت دارند، در هنگام قدم زدن در خیابان، پانچو بپوشــند. اما 
کنسرسیوم گردشگری بارســلون به »یورونیوز« اطمینان داد که واقعیت بسیار 

خوشایندتر اســت و اعلام کرد: »فضای شــهر کاملًا عادی اســت و ما همچنان 
پیام های حمایت و علاقه را از بازدیدکنندگان در سراسر جهان دریافت  می کنیم.«

کنسرسیوم گردشــگری بارســلون همچنین اعلام کرد که رضایت گردشگران در 
بارســلون با شــاخص ۸.۷ بالا اســت و بازدیدکنندگان، مدام ماهیت دوستانه 

شهروندان آن را برجسته می کنند.
همچنین ارقام رسمی نشان می دهد که ۷۰.۸ درصد از ساکنان معتقدند گردشگری 

برای این شهر مفید است.
۲۰۲۵ بدون شک مقررات جدیدی را برای ایجاد تعادل در گردشگری این شهر به 
همراه خواهد داشــت. به عنوان مثال، در حال حاضر شورای شهر در حال بررسی 

راه های جدیدی برای بازپس گیری فضای اطراف ساگرادا فامیلیا است.

بارسلون چطور به گردشگری بی رویه »نه«  گفت؟

»سفر لوکس شما ـ بدبختی روزانه من«!

پنجشنبه ۶ دی ۱۴۰۳ / ۲۴ جمادی الثانی  ۱۴۴۶ / ۲۶ دسامبر  ۲۰۲۴ / شماره ۴۲۶۱

مفاد آراء
10/83 آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آيين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي 

و اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي
 برابــر آرا صادره هيــات هاي موضــوع قانون تعييــن تکليف وضعيت ثبتــي اراضي و 
ساختمان هاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه 
و بلامعارض متقاضيان محرز گرديده است لذا مشخصات متقاضيان و املاک مورد تقاضا 
به شرح زير به منظور اطلاع عمومي در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود . در صورتي 
که اشخاص نسبت به صدور ســند مالکيت متقاضيان اعتراضي داشته باشند مي توانند از 
تاريخ انتشار اولين آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک تسليم 
و پس از اخذ رسيد ظرف مدت يکماه از تاريخ تسليم اعتراض دادخواست خود را به مرجع 

قضايي تقديم نمايد. 
رديف 1- برابر راي شــماره 9800 مورخ 1403/06/07 هيات سوم  مالکيت  آقای  احمد 
حاجی جعفری  به شناسنامه شماره 39  کدملي 1290047911  صادره اصفهان  فرزند علی 
در ششدانگ يکباب ساختمان به مساحت  145/76 متر مربع پلاک شماره 354 فرعی از 
6   اصلي واقع در اصفهان بخش 14 حــوزه ثبت ملک غرب اصفهان ثبت در دفتر املاک  

تائيد و محرز گرديده است.
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/09/21                         

تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/10/06
م الف: 1844354   شهرياري رئيس منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان

مفاد آراء
10/84 آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آيين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي 

و اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي
 برابــر آرا صادره هيــات هاي موضــوع قانون تعييــن تکليف وضعيت ثبتــي اراضي و 

ساختمان هاي فاقد سند رســمي مســتقر در واحد ثبتي منطقه غرب اصفهان تصرفات 
مالکانه و بلامعارض متقاضيان محرز گرديده است لذا مشــخصات متقاضيان و املاک 
 مورد تقاضا به شــرح زير به منظور اطلاع عمومي در دو نوبت بــه فاصله 15 روز آگهي 
مي شود . در صورتي که اشخاص نســبت به صدور ســند مالکيت متقاضيان اعتراضي 
داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار اولين آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره 
ثبت اسناد و املاک تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت يکماه از تاريخ تسليم اعتراض 

دادخواست خود را به مرجع قضايي تقديم نمايد. 
رديف 1- برابر راي شماره 17380 مورخ 1403/09/14 هيات سوم  مالکيت آقای سلمان  
جوانی  به شناسنامه شــماره 1271804654  کدملي 1271804654  صادره  فرزند عامر 
در ششدانگ يکباب ساختمان به مساحت  155/38 متر مربع پلاک شماره 754 فرعی از 
14   اصلي واقع در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملک غرب اصفهان مع الواسطه از سکينه 

کامران کوهانستانی فرزند عباس ثبت در دفتر املاک تائيد و محرز گرديده است.
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/09/21                         

تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/10/06
م الف: 1844406   شهرياري رئيس منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان

مفاد آراء
10/85 آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي 

اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي
برابر راي شماره 140360302011001144 هيات اول موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت 
ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک خوانسار 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي  آقای سيد محمد مدرسی فرزند سيد حسين بشماره 
شناسنامه 448   صادره از خوانسار يک قطعه زمين مزروعی به مساحت  687/08   متر مربع 

پلاک 500   فرعی از 3  اصلي واقع در بخش 3   محرز گرديده است. 

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضي ا عتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ 
انتشــار اولين آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، 
ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع قضايي تقديم 
نمايند. بديهي است در صورت انقضاي مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکيت صادرخواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/09/21                   

تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/10/06
م الف: 1844090 حبيب اکبری رئيس اداره ثبت اسناد و املاک خوانسار 

مفاد آراء
10/86 آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 

و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 140360302034011358 مورخ 1403/8/12 هيات اول موضوع قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک کاشان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم محدثه مومنی راوندی 
فرزند احمد بشماره شناسنامه 1250225159 صادره از کاشان در ششدانگ يک باب خانه 
به مساحت 124.12 متر مربع مفروز از پلاک 1811 فرعی از 1 اصلی واقع در بخش 4 کاشان 

خريداری از مالک رسمی آقای سيد حسن حسينی  محرز گرديده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ 
انتشــار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد 
ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضايی تقديم 
نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکيت صادر خواهد شد. 
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/09/21                         

تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/10/06
م الف: 1843686 محمد علی ناظمی اشنی رئيس ثبت اسناد و املاک  کاشان  

مفاد آراء
10/87 آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 

و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شــماره 140360302034012255 مورخ 1403/8/15 هيــات اول موضوع قانون 
تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رســمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک کاشان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم ابوالفضل 
مبين راوندی فرزند علی اکبر بشــماره شناســنامه 24 صادره از کاشــان در ششدانگ 
يک باب خانه به مســاحت 123.44 متر مربع مفــروز از پلاک 1811 فرعــی از 1 اصلی 
 واقع در بخش 4 کاشــان خريداری از مالک رســمی آقای سيد حســن حسينی  محرز 

گرديده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ 
انتشــار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد 
ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضايی تقديم 
نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکيت صادر خواهد شد. 
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/09/21                         

تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/10/06
م الف: 1843667 محمد علی ناظمی اشنی رئيس ثبت اسناد و املاک  کاشان  



پیشوای مذهبی ارامنه اصفهان و جنوب ایران؛

ایرانیان با هر دینی در جمهوری اسلامی یک ارزش دارند
پیشوای مذهبی ارامنه اصفهان و جنوب ایران گفت: در کشورمان ایران بین افرادی که ادیان مختلفی 
دارند، تفاوتی وجود ندارد. همه در جمهوری اســامی یک ارزش دارند و من این خصیصه جمهوری 
اسامی ایران را دوست دارم. سپیان کاشچیان روز چهارشنبه ۵ دی به مناسبت ولادت حضرت عیسی 
مسیح)ع( و آغاز سال نو میادی در کلیســای وانک، اظهار کرد: استاندار اصفهان امروز صبح از مزار 
شهدا و کسانی چون زوان قوکاسیان دیدار کرد که نشان از اهمیت ارزش ها در نظام جمهوری اسامی 
ایران است. وی افزود: توسعه شهر اصفهان همواره مورد توجه بوده است. شورای خلیفه گری ارامنه 
بسیار به گردشگری اهمیت می دهد و تاکنون برنامه های پرشماری داشته است، با این امید که از سوی 
مسئولان حمایت شود.  پیشوای مذهبی ارامنه اصفهان و جنوب ایران با نظر به مسئله هوش مصنوعی 
و انرژی توضیح داد: باید بگویم که این دو عرصه دغدغه های مهمی برای ما به حساب می آید؛ چراکه 
دولت هم در این حوزه ها دغدغه مند اســت. ما برای همکاری در این حوزه های آماده ایم.  کاشچیان 
یادآور شد: ایران کشوری توانمند و رو به جلو اســت، در برخی حوزه ها از کشورهای توسعه یافته هم 
پیشتازتر است.  وی ادامه داد: هدف وفاق ملی، صلح جهانی و گفت وگو، اهداف مهمی در دولت هستند 
که ما نیز همسو با آن ها هستیم. ما می دانیم که کشورمان دشمنانی هم دارد که می خواهند به ایران 
ضربه بزنند. امید است که با استقامت همه بدخواهی ها را خنثی و پیشرفت کنیم. پیشوای مذهبی 
ارامنه اصفهان و جنوب ایران در خاتمه، اظهار کرد: از همه مســئولانی که برای آیین تجلیل از شهدا و 

بزرگداشت میاد مسیح حضور یافتند، سپاسگزارم.

سامانه بارشی از روز جمعه وارد اصفهان می شود
رئیس مرکز پیش بینی و مخاطرات جوی اداره کل هواشناسی اصفهان گفت: سامانه بارشی جدیدی 
روز جمعه )هفتم دی( از غرب استان وارد می شود و بارندگی های آن تا شنبه ادامه خواهد داشت. لیا 
امینی روز چهارشنبه در گفت  و گو با »ایرنا« افزود: با ورود این سامانه بارشی، ناپایداری ها به صورت 
ابرناکی، مه آلودگی و وزش لحظه ای باد برای مناطق جنوب غربی و جنوبی استان شروع می شود. 
وی ادامه داد: فعالیت این ســامانه، بارش برف و باران را برای مناطق غربی استان به همراه خواهد 
داشت. رئیس مرکز پیش بینی و مخاطرات جوی اداره کل هواشناسی اصفهان اظهار کرد: اوج فعالیت 
این سامانه از اواخر وقت روز جمعه)فردا( و برای شنبه هفته آینده خواهد بود. امینی اضافه کرد: این 
ســامانه، بارش و وزش باد قابل ماحظه ای برای کانشــهر اصفهان به همراه ندارد اما سبب کاهش 
آلودگی هوا می شود. وی گفت: سامانه های بارشی در فصل زمستان نسبت به پاییز فعال تر می شود و 

بارش های بهتری را در استان اصفهان پیش بینی می کنیم.

۴۰ درصد مدارس کاشان نیاز به بازسازی دارد
سرپرست فرمانداری ویژه کاشان گفت: در این شهرستان ۴۰۰ مدرسه و فضای آموزشی داریم که ۴۰ 
درصد آنها نیازمند بازسازی است. به گزارش »ایرنا«، مجتبی راعی در آیین افتتاح دبستان شاهد حاج 
محمود کفیل کاشان افزود: ۲۷ درصد واحدهای آموزشی ما دونوبته است و استفاده از ظرفیت خیران 
در امر مدرسه سازی ضروری است. وی اظهار کرد: همکاری در امور اجتماعی از ویژگی های بارز مردم 
منطقه است ، ۱۶۰ خیریه و تشکل مردم نهاد در کاشان فعالیت می کنند و این نشان از حس مسئولیت 
مردم نسبت به جامعه دارد. سرپرست فرمانداری ویژه کاشــان بیان کرد:خیران مدرسه ساز دغدغه 
توسعه و پیشرفت کشور و جامعه را دارند و ساخت فضای آموزشی اقدامی خداپسندانه و ارزشمند 
اســت. راعی گفت: اقدام خیران حائز اهمیت است و در راســتای رضای خدا و حس نوع دوستی و 
احساس مسئولیت کار می کنند و هم در این دنیا دارای عزت و آبرو هستند و هم در آخرت نزد خداوند 
اجر دارند. وی اظهارکرد: سرمایه جامعه نیروی انسانی اســت که در مدارس و دانشگاه تربیت پیدا 

می کند،آموزش و پرورش مهم ترین محور توسعه کشور است.

۹۹ درصد تالاب گاوخونی خشک است؛ آبی در رهاسازی اخیر به تالاب نرسید

هیچی؟... هیچِ هیچِ هیچ!

معاون محیط  زیست طبیعی و تنوع زیستی اداره کل محیط زیست 
اصفهان گفت: ۹۹ درصد سطح تالاب بین المللی گاوخونی خشک 
بوده و تنها یک درصد در مصب تالاب به صــورت لکه های کوچکی 

مرطوب است.
حسین اکبری در گفتگو با خبرنگار »مهر« اظهار کرد: طبق رهاسازی 
آبی که نیمه آذر ماه امسال برای کشــاورزی غرب و شرق اصفهان 
انجام شــد، اداره محیط  زیســت نیز پیگیری کرد تــا مطابق با آن 
درصدی که در سند تعیین تکلیف حقابه های زاینده رود تعریف شده 

بود، در هر بار رهاسازی حقابه زیست محیطی داده شود.
وی با بیان اینکه در ســند تعییــن تکلیف حقابه هــای زاینده رود، 
برای تــالاب گاوخونــی ۱۵.۵ درصد لحاظ شــده اســت، افزود: 
کوشیدیم متناسب با این درصد سهم آبی بتوانیم در هر بار رهاسازی 
کشاورزی، بخشی از حقابه تالاب را هم داشــته باشیم و مکاتبات 
و پیگیری هایی با شــرکت آب منطقه ای اصفهان انجام شــد و در 
کارگروه سازگاری با کم آبی این موضوع همیشه مطرح بوده است.

معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی اداره کل محیط زیست 
اصفهان ابراز کرد: متأســفانه این بار توزیع نیاز آبی محیط زیســت 

تحقق پیدا نکرد و عمــاً در برنامه ریزی رهاســازی اخیر آب برای 
کشاورزی، سهم تالاب گاوخونی در کاغذ مکتوب و مستند نشد که 

الزامی برای توزیع حقابه تالاب باشد.
اکبری خاطرنشــان کرد: با وجود این، زمانی که رهاســازی برای 
کشــاورزی اصفهان صورت گرفت حجم آب کم باقیمانده در پشت 
سد رودشــتین به پایین دست رهاسازی شــد که به سمت تالاب 

گاوخونی برود.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه حجم و شــدت آب رهاسازی شده 
از سد رودشتین نسبت به آن مســیر طولانی که باید به تالاب برسد 
)۸۰کیلومتر( بسیار ناچیز بوده متأســفانه آب به تالاب نرسیده و 
فقط بخشی از مسیر سطح رودخانه را تا منطقه اژیه مرطوب کرده 

است ولی به تالاب گاوخونی و ایستگاه شاخ کنار نرسیده است.

یک درصد پهنه تالاب گاوخونی مرطوب است
معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی اداره کل محیط  زیست 
اصفهان خاطرنشان کرد: هم اینک ۹۹ درصد سطح تالاب گاوخونی 
خشک است و آن یک درصد تنها لکه های کوچکی در مَصب تالاب 

اســت که بر اثر ورود زه آب های کشــاورزی رطوبت دارد. اکبری با 
 اشــاره به اینکه میزان زه آب ها و پســاب حاصل از کشــاورزی در 
فصل ســرما کمی بیشــتر می شــود، اضافه کرد: این میزان زه آب 
ورودی در فصل گرم به ۵۰ تا ۷۰ لیتر بر ثانیه می رسد و هوا که سرد 
می شــود این میزان به حدود ۱۰۰ لیتر بر ثانیه می رسد که برای نیاز 
آبی تالاب بسیار ناچیز است و ســطحی را نمی تواند آبدار کند و تنها 

سطح بسیار کمی از مصب تالاب را مرطوب می کند.
وی ابراز کرد: امیدواریم و رایزنی های خود را با شرکت آب منطقه ای 
اصفهان، مجموعه مدیریت اســتان، کارگروه ســازگاری با کم آبی 
و وزارت نیرو ادامه می دهیم تا در رهاســازی های آتی کشاورزی، 
متناسب با درصد سند تعیین تکلیف حقابه ها، بتوانیم برای تالاب 

گاوخونی نیز آب دریافت کنیم.
به گزارش خبرنگار »مهر«، تالاب بین المللی گاوخونی با ۴۷ هزار 
هکتار وسعت در انتهای رودخانه زاینده رود و در جنوب شرق استان 

اصفهان قرار دارد.
حقابه تــالاب گاوخونی بســته بــه میــزان بارندگی ســالانه در 
سرشــاخه های حوضه زاینده رود متفاوت اســت و ســناریوهای 
مختلفی برای میزان تأمین نیاز آبی تالاب تعریف شده است؛ ۱۷۶ 
میلیون مترمکعب حداقل حقابه ای اســت کــه وزارت نیرو موظف 
است در سال های کم بارش و خشکسالی برای گاوخونی توزیع کند.

حقابه گاوخونی در شرایط خشکســالی ۱۷۶ میلیون مترمکعب در 
سال و در سال های با بارش نرمال، ۴۶۰ میلیون مترمکعب تعیین 
شــده اســت. پهنه ۴۷ هزار هکتاری تالاب گاوخونی بــرای اینکه 
بتواند کارکردهای اکوسیستمی و زیســت محیطی خود را داشته 
باشــد نیازمند دریافت چنین منابع آبی اســت اما متأسفانه طی 
ســال های اخیر نیاز آبی این تالاب حتی از برنامه منابع و مصارف 
وزارت نیرو حذف شــده و تحت عنوان حقابه محیط زیســت از آن 

نامبرده می شود.
آذر ماه امســال در پی اتمام نوبت اول توزیع آب برای کشت پاییزه 
اصفهان، احمدرضا صادقی، معاون بهره برداری شرکت آب منطقه ای 
اصفهان به خبرنگار »مهر« گفته بود که با توجه به اینکه ذخیره سد 
زاینده رود در حال حاضر به حدود ۱۶۰ میلیون مترمکعب رســیده 
است، متأســفانه نمی توانیم برای تالاب گاوخونی جریان مستقیم 
از سد در نظر بگیریم و این امکان پذیر نیســت اما حجم آبی که در 
پی توزیع آب کشاورزی پشت دریاچه های سد رودشتین و آبشار 

ذخیره شده به سمت تالاب رهاسازی می کنیم.

اخبار جامعه
پنجشنبه ۶ دی ۱۴۰۳ / ۲۴ جمادی الثانی  ۱۴۴۶ / ۲۶ دسامبر  ۲۰۲۴ / شماره ۴۲۶۱

استاندار اصفهان با تأکید بر اولویت داشتن ایجاد رضایتمندی و توسعه روستایی 
از فرمانداران خواست با جذب ســرمایه گذار در اداره کردن شهرستان ها خودکفا 

عمل کنند.
به گزارش »ایرنا«، مهدی جمالی نژاد در گردهمایی فرمانداران اســتان اصفهان 
اظهار کرد: توجه به روســتاهای و مطالبات مردمی راه حل اساســی برای ایجاد 
مهاجرت معکوس اســت و باید در اولویت فرمانداران قرار گیرد. وی با اشــاره به 
سرمایه گذاری و ایجاد اشتغال پایدار گفت: سیاست ما در استان تقسیم عادلانه 
خدمات و امکانات برای توازن جمعیت است و باید تدابیری برای کاهش مهاجرت 

اندیشیده شود.
جمالی نژاد با تأکید بر نظارت بر حوزه های شهرستان ها و رویکرد استفاده از ظرفیت 
انسانی گفت: فرمانداران از قشر نخبگانی و دانشگاهی در امور خود مشورت بگیرند 

و محورهای ارتباطی خود را تقویت کنند.
اســتاندار اصفهان با اشــاره به ظرفیت مولدسازی برای جذب ســرمایه گفت: 
فرمانداران برای جذب سرمایه گذار در شهرستان خود اقدام کنند زیرا ریشه تمام 

مشکات فقر است و برای ریشه کن کردن آن باید معضل اشتغال را حل کرد.
وی با اشاره به اینکه استان اصفهان در برخی از شاخص های اقتصادی و اجتماعی 
و نیز آسیب های اجتماعی در شرایط خوبی به ســر نمی برد، تأکید کرد: برخی از 
مشکات سابقه ۲۰ ساله دارند و برای این منظور فرمانداران باید یک فرمول جدید 
در پیش بگیرند و مدیریت اســتان در این زمینه با هیچ کدام از فرمانداران بر سر 
مطالبات مردمی تعارف ندارد. استاندار اصفهان با تأکید بر استفاده از ظرفیت بانوان 
و جوانان گفت: بسیاری از مشکات ما به علت نبود سیاستگذاری صحیح است 
که از فرمانداران درخواست می شود از ظرفیت و تعامل افراد شاخص و متخصص 

و نیز نمایندگان و ائمه جمعه در این خصوص استفاده کنند.
جمالی نژاد با یادآوری سه راهبرد اصلی اســتان در گسترش گردشگری، هوش 
مصنوعی و انرژی خورشــیدی گفت: راهبردهای استانی باید در شهرستان ها نیز 
لحاظ شــود زیرا برای تدوین هر کدام از این راهبردها ســاعت ها کار کارشناسی 

صورت گرفته است.

افزایش مشارکت سیاسی در دستور کار فرمانداران باشد
معاون سیاسی و اجتماعی استانداری اصفهان نیز در این مراسم گفت: فرمانداران، 
افزایش مشارکت سیاسی مردم در شهرستان ها را در دستور کار خود قرار دهند و 

برای آن برنامه ریزی جدی داشته باشند.
ایوب درویشی با اشاره به گفتمان اصلی مشارکت سیاسی مردم در انتخابات آینده 
افزود: وضعیت مشارکت سیاسی مردم استان در انتخابات اخیر چندان مطلوب 

نبود و باید برای بهبود آن برنامه ریزی و تدبیر شود.
وی بــا تأکید بر نقــش رضایتمندی مردم در مشــارکت سیاســی، اظهــار کرد: 
ظرفیت های فراوانی در شهرستان ها وجود دارد که می توان با استفاده از آنها زمینه 

افزایش رضایتمندی مردم را فراهم کرد.
معاون سیاسی و اجتماعی اســتانداری اصفهان با تأکید به اینکه اگر اقدامات و 
سیاست ها پیوست اجتماعی داشته باشد، سرمایه اجتماعی نیز تقویت می شود، 

گفت: سیاست و گفتمان دولت چهاردهم در این عرصه اهمیت زیادی دارد.
درویشی ادامه داد: وفاق ملی در ابعاد مختلف به عنوان یک سیاست راهبردی و 

راهگشا می تواند به حل و فصل مسائل و مشکات موجود کمک کند.
وی با بیان اینکــه در حــوزه اجتماعی برای گام هــای عملــی و اجرایی زیادی 

برنامه ریزی شده است، اظهار کرد: باید برای ارتقای شاخص های موجود در این 
بخش تاش بیشتری کرد.

معاون سیاسی و اجتماعی استانداری اصفهان با اشاره به آسیب های اجتماعی، 
بیان کرد: توجه ویژه به مســائل اجتماعی جدی اســت اما نباید ناامید شد زیرا 

ظرفیت های خوبی در استان برای رفع آنها داریم.
درویشی بیان کرد: تشکل های مردم نهاد ظرفیت بی بدیلی هستند که باید برای 

رفع موانع و مشکات اجتماعی از آنها استفاده کنیم.

بازآفرینی سکونت های غیررسمی در برنامه شهرستان ها قرار گیرد
معاون استاندار اصفهان همچنین گفت: بازآفرینی سکونت های غیر رسمی در اصل 
موضوعی در حوزه عمرانی است اما مسائل ویژه آن نمود اجتماعی دارد و مدیران 

اجتماعی و فرهنگی باید این موارد را مد نظر قرار دهند.
درویشــی بیان کرد: ســاماندهی متکدیان و اتباع از مســائل مهمی است که در 

شهرستان ها باید به آن توجه شود.
وی گفت: محورهای ارزیابی حوزه اجتماعی و سیاسی بر مبنای ۲۵ شاخص است 

و برای هر کدام از این شاخص ها باید برنامه عملیاتی تدوین شود.
درویشــی با بیان اینکه هر حوزه حاکمیتی باید به مسائل، اتفاق ها و تحولات روز 
اشراف داشته باشد و از رسانه و اطاع رســانی غافل نشود، بر استفاده از ظرفیت 

نهادهای مدنی و احزاب در شهرستان ها تأکید کرد.
وی افزود: فرمانداران باید مسائل و مشکات شهرستان ها را به صورت نظام مند 
شناسایی و بررســی کنند و در این زمینه در تعامل با نهادها و افراد تأثیرگذار و نیز 

نمایندگان مجلس و ائمه جمعه باشند.

لزوم افزایش اختیارات فرمانداران به منظور رفع مشکلات شهرستان ها
معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری اصفهان نیز در این جلسه گفت: ظرفیت 
افزایش اختیارات فرمانداران به صورت کارشناسی برای حل مشکات شهرستان ها 

وجود دارد.
ابراهیم معتمدی اضافه کرد: ما آمادگی داریم هر چه فرمانداران در این زمینه نیاز 

دارند، بررسی و با توجه به مباحث قانونی واگذار شود.
وی اظهارکرد: برنامه سه ماهه ای برای حضور در شهرستان ها در شورای معاونان 
استانداری مطرح شده است تا بسته مشخصی از مسائل شهرستان ها آماده و ارائه 
کنیم. معاون توسعه مدیریت و منابع اســتانداری اصفهان تأکید کرد: رویکرد ما 
باید مبتنی بر حل مسئله باشد و به جای ارجاع مشکات در پی رفع آنها و پیگیری 

مسائل مختلف برای پاسخگویی باشیم.
معتمدی با تأکید بر لزوم استفاده از ظرفیت های دانش بنیان در شهرستان ها بیان 
کرد: توجه به واحدهای دانش بنیان  و حل مســائل آنها بسیار مهم است زیرا این 
مجموعه ها توان بسیاری برای رفع چالش ها دارند اما گاهی مورد توجه مسئولان 

و صنعت قرار نمی گیرند.
معاون توســعه مدیریت و منابع اســتانداری اصفهان بر ضــرورت همکاری با 
دستگاه های نظارتی در شهرســتان ها تأکید کرد و گفت: از انتصاب و به کارگیری 
افراد بدون قرارداد مشخص در شهرســتان ها باید اجتناب کرد تا شکایت در این 
زمینه نداشته باشیم. وی با تأکید بر لزوم به روزرسانی سامانه فرمانداری ها، افزود: 
استفاده از فناوری می تواند به رفع مشکل کمبود نیرو کمک  کند، همچنین توجه به 

آموزش هوش مصنوعی نیز باید در دستور کار باشد.

استاندار:

رضایتمندی، اولویت اول فرمانداران اصفهان باشد
اداره حقوقی قوه قضاییه:

بی حس کردن سارق و محارب برای مجازات »قطع عضو« 
مجاز است

اداره کل حقوقی قوه قضاییه در نظریه ای اعام کرد که با توجه به نبود ممنوعیت شرعی و قانونی برای 
بی حس کردن عضو در اجرای حد قطع عضو سارق یا محارب، مراجعه به اصل کلی »اصاله الاباحه«، 
این امر مجاز است. به گزارش »ایسنا«، اداره کل حقوقی قوه قضاییه در پاسخ به سئوالی مبنی بر اینکه 
»آیا در حد قطع عضو سارق و محارب، بی حسی قبل از اجرای حد امکان پذیر است؟« اعام کرده است:

با توجه به فقد ممنوعیت شرعی و قانونی برای بی حس کردن عضو در اجرای حد قطع عضو سارق یا 
محارب، مراجعه به اصل کلی »اصاله الاباحه« جواز را اثبات می کند؛ زیرا آنچه مهم است »اجرای حد« 
است؛ نه تعذیب محکوم به حد قطع عضو و ارتباطی با حس درد وی ندارد. ماده ۸۲ آیین نامه اجرای 
احکام حدود، سلب حیات، قطع عضو، قصاص نفس و عضو و جرح، دیات، شاق، تبعید، نفی بلد، 
اقامت اجباری و منع از اقامت در محل یا محل های معین مصــوب ۱۳۹۸ که در مبحث دوم )نحوه 
اجرای مجازات های قطع و قصاص عضو( در مقام بیان نحوه قطع عضو )مربوط به حدود( و قصاص 
عضو با وجود تصریح به ممنوعیت بی حس کردن عضو در قصاص، نسبت به ممنوعیت بی حس کردن 

عضو در حدود سکوت کرده است، مؤید این دیدگاه است.

معاون نهضت سوادآموزی کشور عنوان کرد

میانگین سرانه  هزینه آموزش هر فرد در نهضت سوادآموزی
معاون توسعه مدیریت و پشتیبانی سازمان نهضت سوادآموزی با بیان اینکه در سال ۱۴۰۲ میانگین 
سرانه  هزینه آموزش در نهضت سوادآموزی به ازای هر فرد یک میلیون تومان بود گفت: امسال این رقم 
به حدود سه برابر رسیده است. یکی از رویه هایی که دنبال می کنیم اصاح روش در پرداخت هاست و 
قطعاً این رقم پرداخت خواهد شد. رسول جمشیدی اول در گفت وگو با »ایسنا«، با بیان اینکه یکی از 
چالش های اساسی سازمان طی سال های گذشته، موضوع اعتبارات سوادآموزی بوده است گفت: 
چانه سوادآموزی کوچک است؛ بدین علت که تا ســال ۱۳۹۰ افرادی که به عنوان آموزشیار با نهضت 
سوادآموزی کار می کردند مستقیماً حقوق بگیر نهضت بودند اما از سال ۱۳۹۰ فعالیت ها واگذار و این 
اقدام از طریق خرید خدمات انجام شــد. وی با بیان اینکه قاعده خرید خدمت کردن یا واگذاری به 
مؤسسات غیردولتی، افزایش کیفیت و کاهش هزینه هاست که این باعث شده سرانه ها و هزینه تمام 
شده ناچیز و به یک روال تبدیل شود؛ افزود: هر سال بودجه نهضت سوادآموزی متناسب با نرخ رشد 
تورم سالانه یا افزایش حقوق کارمندان یا کارگری رشد نمی یابد. معاون توسعه مدیریت و پشتیبانی 
سازمان نهضت سوادآموزی با بیان اینکه در لوایح بودجه سالیانه، هر سال بهای تمام شده را متناسب 
با نرخ تورم و نرخ واقعی حقوق و دستمزد پیش بینی می کنیم اما به تأیید و تصویب نمی رسد ادامه 
داد: نه تنها به تأیید نمی رسد بلکه چیزی که مصوب می شود هم تخصیص نمی یابد، درحالی که بیش 
از ۹۰ درصد آن ماهیت حقوق و دستمزد دارد. جمشیدی اول با بیان اینکه در سال ۱۴۰۲ میانگین سرانه  
آموزش به ازای هر فرد یک میلیون تومان بود گفت: امسال به حدود سه برابر رسیده و یکی از رویه هایی 
که دنبال می کنیم اصاح روش در پرداخت هاست، همچنین قطعاً این رقم پرداخت خواهد شد. وی 
با بیان اینکه یکی از کارهای انجام شده اصاح رویه ها و روش های پرداخت است، افزود: تا سال ۱۴۰۲ 
به ازای نتیجه محصول پول می دادیم، امســال پرداخت ها ساعتی انجام می شود و به محض اینکه 
کاس تشکیل شود و ناظرین تأیید کنند، بر مبنای کاس های تشکیل شده پول پرداخت می شود. 
معاون توسعه مدیریت و پشتیبانی سازمان نهضت سوادآموزی درباره نحوه جبران کاستی بودجه در 
سازمان عنوان کرد: در حال پیگیری از سوی ســازمان برنامه و بودجه هستیم تا تأمین منابع انجام 
شود، این کسری بودجه مربوط به بخش های مختلف است. جمشیدی اول اظهار کرد: همچنین به 
استناد مصوبه دولت، معادل ۲۰ درصد سرانه به ســوادآموزان قبول شده دوره سوادآموزی به عنوان 

تشویق پرداخت می شود.

خبر روزبا مسئولان

دبیر ستاد امربه معروف استان 
اصفهان:

دلیل پوشش، صیانت از 
حقوق زن است

دبیر ستاد امربه معروف و نهی از منکر استان 
اصفهان گفت: قانون پوشش در همه کشورها 
وجود دارد وبالطبع در ایران اسامی هم این 
قانون برای مردان وزنان وجود دارد و دلیل آن 

هم صیانت از حقوق زن است.
به گزارش خبرنگار »مهر«، حجت الاســام 
محســن مظاهری صبح چهارشنبه در دیدار 
نورالهدی رونقی، مؤســس و عضو سازمان 
جهانی زنان؛ پرفســور آلن شــرب، اســتاد 
دانشــگاه بالتیمــور و فعال برجســته ضد 
صهیونیست؛ الهام والی پی، مهندس معمار 
از دانشــگاه کلمبیا و از فعالین حقوق بشــر 
و ضد صهیونیســت و داریوش ســجادی، 
روزنامه نگار تحلیلگــر و مدیریت تلویزیون 
یوتیوبی »صحرا« مقیم ایالات متحده آمریکا 
با وی اظهــار کرد: اگر در جمهوری اســامی 
بتوانیم به درســتی نظارت و بازرســی کنیم 
مطمئناً کارگــزاران نظام هــم وظایف خودرا 
به خوبی انجام خواهنــد داد و این کار باعث 
رضایتمنــدی مردم در جامعه خواهد شــد. 
حجت الاســام مظاهری گفت: هرجایی که 
قانون وجود دارد و یا برای موضوعی قانونی 
مصوب شده اســت ویا شرع مقدس اسام 
به ان امر کرده اســت مصداق معروف است 
وهرجایی که قانون و شرع مقدس منع کرده 
مصداق منکر است و ســتاد امربه معروف 
ونهی از منکر مطالبه گر انجام قوانین مصوب 
مجلس شورای اسامی واباغیات دولتی به 

دستگاه های اجرایی کشور می باشد.
وی به گشت ارشاد مسئولان اشاره کرد و ادامه 
داد: از رسالت های ستاد امربه معروف ونهی 
از منکر پیگیری ترک فعل مسئولان در قالب 
مســئولیت آنها در قبال اباغیاتی اســت که 
برای آنها صادر شده است که هرکسی نسبت 
به وظیفه ای کــه دارد اگر به درســتی انجام 
نداده است به عنوان ناظر ورود پیداخواهیم 
 کرد و مطالبه گری و ترک فعل آن مسئول را 

اعام خواهیم کرد.



اگر اتفاق خاصی رخ ندهد، لوبه با پوریا حسین خانزاده در جمع هشت تیم نهایی سری A حضور خواهد داشت. به گزارش »ورزش سه«، تیم لوبه که فصل جاری 
را با فراز و نشیب های فراوان آغاز کرده بود، پس از گذشت سیزده هفته از رقابت های سری A ایتالیا، توانســته جایگاه چهارم جدول را به خود اختصاص دهد. 
این تیم که چندی پیش در جام باشگاه های جهان با شکست مقابل فولاد سیرجان ایران از رسیدن به مدال بازماند، اکنون با هدایت پائولو مدی به تدریج شرایط 
بهتری پیدا کرده و دوباره در قامت یک مدعی ظاهر شده است. لوبه که امسال ترکیب جوان تری نسبت به فصول گذشته دارد، یکی از ستاره های آینده دار والیبال 

ایران یعنی پوریا حسین خانزاده را در اختیار دارد. 
شاگردان پائولو مدی امیدوارند با حفظ روند رو به رشد خود در هفته های آتی، رتبه بهتری در جدول کسب کنند و علاوه بر تثبیت حضور در پلی آف، شانس خود را 
برای رسیدن به مراحل پایانی این رقابت ها افزایش دهند. هرچند جوان گرایی در ترکیب لوبه چالش هایی برای این تیم به همراه داشته، اما سابقه و تجربه این 

باشگاه نشان می دهد که همواره به عنوان یک مدعی جدی مطرح بوده است. 
انتظار می رود لوبه با انسجام تاکتیکی و حمایت از بازیکنان جوان خود، همچنان یکی از تیم های خطرناک در مسیر قهرمانی سری A ایتالیا باقی بماند. عملکرد 

این تیم در ادامه فصل می تواند نقشی تعیین کننده در سرنوشت آن ها ایفا کند.

پدیده ایرانی در پلی آف بهترین لیگ جهان

اعتراف سعودی ها به شکست پروژه پول پاشی برای نیمار
»نیمار هیچ فایده ای برای الهلال نداشت«، این اعتراف طارق النوفل، کارشناس سعودی در شبکه 

العربیه است. 
به گزارش »فارس«، عربســتان برای نیمار بیش از 200 میلیون یورو هزینه کرده ولی این بازیکن 
برزیلی در 95 درصد بازی ها خانه نشین بوده است. هزینه ای که الهلال برای نیمار در یک سال کرده 

به اندازه 4 سال دستمزد مسی)50 میلیون یورو( در آمریکاست. 
نیمار تابستان 2023 از پاری سن ژرمن با مبلغ 90 میلیون یورو راهی الهلال شد. اما ستاره برزیلی بعد 
از 5 بازی رباط صلیبی پاره کرد تا 13 ماه از میادین دور شود. نیمار در بازی با استقلال در آسیا بعد از 
بازگشت به میادین دوباره مصدوم شد تا دو ماه دیگر از میادین دور شود. کارشناس مشهور سعودی 
می گوید که در شرایط کنونی باید اعتراف کرد که »تأثیر من از نیمار در فوتبال عربستان بیشتر است« 

چون این بازیکن همیشه در حال تفریح است و تمرکزی روی فوتبال ندارد. 
بر اســاس گزارش العربیه، نیمار همیشه یک بازیکن حاشیه ساز برای باشــگاه های خود بوده از 
بارسلونا گرفته تا انتقال جنجالی اش به پاریس و اختلافاتی که در رختکن پاریس با امباپه داشت و 

به »الهلال هم فقط برای کسب درآمد آمده است«.

معمای فدریکو کیه زا: بدترین خرید لیورپول!
بهترین تیم فوتبال انگلیس احتمالًا از اینکه در تابســتان ســیزده میلیون یورو برای خرید ستاره 

ایتالیایی هزینه کرده، پشیمان است.
به گزارش »ورزش ســه«، فدریکو کیه زا به روند عجیب و بی ســر و صدای خود در لیورپول ادامه 
می دهد. او بعد از مدت ها در جام اتحادیه دوباره ظاهر شد و عملکرد خوبی داشت، اما در بازی مقابل 

تاتنهام از لیست خط خورد.
تا هفته گذشته، هیچ اثری از کیه زا نبود. او در آخرین روزهای انتقالات تابستانی به لیورپول پیوست، 
در روزهایی که بارسلونا هم نزدیک به جذب او بود. حضور او در آنفیلد موفقیت آمیز نبوده و تنها سه 
بازی و ۷۸ دقیقه در میدان بوده است و البته بازی در تیم زیر 21 ساله های لیورپول برای ریکاوری 

بدنی و ذهنی. 

پیوستن به لیورپول با مصدومیت 
او با مصدومیت به لیورپول پیوست و دوباره مصدوم شد. باشگاه تصمیم گرفت او را به تیم زیر 21 
سال بفرستد تا دقایق بازی و اعتماد به نفس بیشتری کسب کند. او یک ساعت هم برای این تیم 

بازی کرد، اما هنوز از ریتم بازی دور بود.
کیه زا در واقع تنها خرید تابســتانی لیورپول بود که با 13 میلیون یورو به جمع قرمزها پیوســت. او 
می خواست پس از یک مصدومیت سخت که دو سال پیش داشت، به بهترین فرم خود بازگردد. 
کیه زا فصل گذشته را با ده گل و ســه پاس گل در یووه به پایان رساند، اما با آمدن تیاگو موتا، جایی 

در برنامه های او نداشت.
بارســلونا نزدیک به جذب او بود، اما به دلیل وضعیت مالی باشــگاه، این انتقال انجام نشد. او به 
لیورپول پیوســت، اما حضورش کم رنگ بود: ۷۸ دقیقه بازی )یک دقیقه مقابل میلان، 1۸ دقیقه 
مقابل بورنموث و 59 دقیقه مقابل وستهم(. تنها یک بازی از ابتدا، مقابل وستهم و بسیاری از بازی ها 

بدون حضور در لیست.
او چهارشنبه گذشته در ورزشگاه سنت مری تمام نیمه دوم را بازی کرد و عملکرد خوبی داشت، اما 
هنوز از سطحی که با یوونتوس و تیم ملی ایتالیا نشان داده بود، فاصله دارد. با این حال، او در لیست 
بازی مقابل تاتنهام نبود و اشلوت توضیح داد که کیه زا نیاز به بازیابی فرم خود دارد: »اگر بازیکنی پنج 
یا شش ماه بیرون باشد، نمی توان انتظار داشت که بلافاصله در بهترین سطح خود باشد.« خریدی 
که قرار بود تقویت کننده خط حمله لیورپول باشد، حتی سایه ای از آنچه قرار بود باشد نشان نداده 

است و به انتقالات زمستانی رسیده ایم. جایی برای او در نیم فصل دوم خواهد بود؟

خبر روز

کاوه رضایی، درخشان تر  از 
سال قبل 

کاوه رضایی شــرایط بهتری نســبت به فصل 
گذشــته دارد. به گزارش »ورزش سه«، کاوه 
رضایی در دقیقه ۷0 بازی بــا گل گهر با ضربه 
ســر شــیرجه ای دروازه محمدرضا اخباری را 
باز کرد اما تقریباً یــک بدن کامل از مدافع تیم 
گل گهر جلوتر بود و پرچم کمک داور به نشانه 
آفساید بالا رفت.  مهاجم باتجربه سپاهان که 
در ترافیک خط حمله سپاهان در دو هفته اخیر 
از ابتدا به میدان رفته و از سیزده بازی لیگ  برتر 
هفت حضور ثابت و سه بار به عنوان جانشین 
به میدان آمده شرایط خوبی در تیم خود دارد. 
او در مسابقات این فصل لیگ برتر 3 گل و یک 
پاس گل ثبت کرده تــا در کنار مهدی لیموچی 
و امین حزباوی بهترین گلزن این تیم باشــد 
و با 4 تأثیرگذاری مســتقیم بــه همراه امین 
حزباوی بعد از محمد کریمی مؤثرترین بازیکن 
طلایی پوشان باشــد. رضایی فصل گذشته در 
پایان هفته سیزدهم هشت بازی برای سپاهان 
انجام داده بــود و با این تعداد بــازی 2 گل و 
یک پاس گل ثبت کرده بود و در دومین فصل 
حضورش در اصفهان شــرایط بهتری نسبت 
به فصل قبل دارد. جابه جایــی مداوم کاوه در 
صحنه گل مقابل گل گهر باعث شد که او بعد از 
چند رفت و برگشت پیاپی توپ در نهایت فقط 
مسیر توپ را دنبال کند و نگاهی به خط دفاعی 
گل گهر نداشته باشــد و بعد از رسیدن اتفاقی 
توپ به او به با آگاهی نسبت به اینکه در آفساید 
قرار دارد بازهم سعی داشت داور را متقاعد کند 
که فقط دست او در آفســاید قرار داشته که در 
نهایت مرتضی منصوریان و کمک هایش گل را 
مردود اعلام کردند. کاوه با فرم خوبی که پیش 
گرفته به احتمال زیاد امشب 
مقابل هوادار هم در ترکیب 
اصلی قــرار خواهد 
گرفــت و پس از 
آن در یــک بازی 
لبتــه  ا و  ســخت 
جذاب مقابــل تیم 
سابق اش استقلال 

قرار می گیرد.

فوتبال جهان

عکس خبر

کریسمس رؤیایی رونالدو 
نزدیک قطب شمال!

کریســتیانو رونالــدو، فوق ســتاره پرتغالی 
النصر عربستان در روزهای نزدیک به سال نو 
میلادی به همراه خانواده اش راهی منطقه ای 

نزدیک به قطب شمال شده است.

دانیال ایری امروز و در مصاف ســربازان ربیعی با 
مس رفسنجان در غیاب رامتین سلیمان زاده در خط 

دفاعی ذوب آهن به میدان خواهد رفت.
به گزارش »ورزش ســه«، رامتین ســلیمان زاده، 
مدافع باتجربه ذوب آهن، امــروز و در بازی مقابل 
مس رفســنجان غایب خواهد بود و محمد ربیعی 
در غیاب این بازیکن یک چالش دیگر را پشت سر 
خواهد گذاشت. نبود آماده ترین مدافع این روزهای 
گاندوها بعــد از غیبت کوتاه مــدت فریبرز گرامی، 
مصدومیت محمد قریشی و کامیابی نیا یک دغدغه 

دیگر برای سرمربی ذوب آهن خواهد بود.
رامتین ســلیمان زاده هفته گذشته به همراه دانیال 

ایری و فریبرز گرامی عملکــرد خوبی مقابل ملوان 
داشــتند و توانســتند دروازه این تیم را بسته نگه 
دارند. پیش از آن هم در غیاب فریبرز گرامی مقابل 
استقلال خوزستان کلین شیت کردند. سلیمان زاده 
اما با کارتی که در مصاف گاندوها با ملوانان دریافت 

کرد 4 اخطاره شــد و امــروز از همراهی ذوب آهن 
محروم است.

دانیال ایری مدافع جــوان ذوب آهن در هفته های 
گذشــته به ترکیب اصلی این تیم رســید و حالا در 
غیاب سلیمان زاده و قریشی مسئولیت سنگینی در 
بازی با مس رفسنجان خواهد داشت و امیدوار به 

تکرار درخشش دو بازی اخیر خواهد بود.
تیم فوتبــال ذوب آهن در چهار بــازی اخیر مقابل 
هوادار )جــام حذفی( و شــمس آذر، اســتقلال 
خوزستان و ملوان دروازه اش را بسته نگه داشته و 
به دنبال پنجمین کلین شیت متوالی و کسب امتیاز 

خارج از خانه مقابل مس رفسنجان خواهد بود.

فرصت ویژه دانیال در غیاب ستاره خط دفاعی ذوب آهن

فردا، سپاهان- هوادار در نقش جهان و ذوب آهن- مس در  رفسنجان

»طلسم«، کلیدواژه جدال اصفهانی ها در هفته 14

آیا سپاهان به صدر باز می گردد؟ آیا ذوب آهن موفق می شود خود را به جمع پنج تیم  مرضیه غفاریان
بالای جدول برساند؟ دو هفته مانده که نیم فصل لیگ بیست و چهارم به پایان برسد 
و دو تیم اصفهانی فردا در هفته چهاردهم این رقابت ها به مصاف دو تیم ته جدولی خواهند رفت. طلایی پوشان و 
سبزپوشان دیار نصف جهان در صورت برتری در مقابل حریفان خود در این هفته یکی برای صدرنشینی و دیگری 
برای ایستادن روی سکوی پنجم نیاز به امتیاز از دست دادن همسایه های بالای جدولی خود هم دارند. سپاهان 
باید فردا طلسم شکست ناپذیری اش در مقابل هوادار قعرنشین را در نقش جهان حفظ کند تا از کورس با تراکتور 
عقب نیفتد و ذوب آهن هم باید طلسم شکست ناپذیری مس رفسنجان را بشکند تا بلکه راه را برای صعود خود 

به رده های بالاتر هموار کند.

شاگردان کارترون در اندیشه بازگشت به صدر
روی کاغذ به ضرس قاطع می توان حکم به برتری قاطع طلایی ها در دیدار فردا شب داد. سپاهان در 5 تقابل پیشین 
خود در فصل جاری هرگز تن به شکســت نداده، همانطور که در 5 رویارویی اخیر خود با هوادار هرگز در برابر این 
تیم تهرانی زانو نزده است. از آن طرف هوادار نه تنها در 5 جدال رو در رو با طلایی پوشان اصفهانی طعم پیروزی را 
نچشیده بلکه در 13 دیدار خود در فصل جاری هم فقط یک بار آن هم در مصاف با ملوانان بوده که موفق به کسب 

3 امتیاز بازی شده است.
هوادار این روزها حال و روز خوشی ندارد و در قعر جدول دست و پا می زند. اما سپاهانی ها نباید از یک نکته غافل 
شوند و آن اینکه تیم تهرانی در فصل جاری 6 بازی خارج از خانه انجام داده که در هیچ یک از این بازی ها اردوگاه 

حریف را دست خالی ترک نکرده است. هوادار با اینکه با ۸ امتیاز در رده 16 جدول ایستاده اما این روزها با تغییر 
سرمربی خود امید به جبران امتیازات از دست رفته دارد و همین موضوع می تواند شوک مثبتی به تیم تهرانی وارد 

کند. بدون شک امید روانخواه فردا شاگردانش را با انگیزه ای مضاعف به تقابل با تیم کارترون خواهد فرستاد.
هواداری ها در تقابل با همشهری سبزپوش سپاهان موفق به کسب یک امتیاز از اصفهان شدند و فردا شب مصمم 
هستند تا هرطور شــده دوباره با دســت پر نصف جهان را ترک کنند بلکه فاصله امتیازات خود با سایر تیم های ته 
جدولی را کمتر کرده و پیش از پایان نیم فصل جایگاهی بهتر از رده آخر برای خود دست و پا کنند. همین موضوع 
و البته حضور بازیکنانی چون مرتضی منصوری، مهدی ترکمان و علیرضا نقی زاده در جبهه رقیب که ســابقه بازی 

با پیراهن طلایی ها را در کارنامه خود دارند می تواند کار تیم کارترون را برای پیروزی در تقابل فردا دشوار کند.
سپاهان اما محکوم به پیروزی است. شاگردان پاتریس کارترون در صدد آنند که پیش از به صدا در آمدن سوت 
پایان نیم فصل جایگاه خود در صدر جدول را از تی تی ها پس بگیرند. آنها هفته گذشته بهترین فرصت برای نیل به 
این مهم را با تساوی در برابر گل گهر از دست داده اند و فردا برای جبران امتیازات از دست رفته در بازی قبل و برای 

حفظ طلسم شکست ناپذیری خود در برابر هوادار در برابر شاگردان روانخواه صف آرایی خواهند کرد.
حضور هواداران پرشور سپاهان پس از مدت ها در نقش جهان می تواند برگ برنده تیم کارترون در مصاف فردا شب 
باشد. علاوه بر آن انگیزه رضا اسدی برای به ثبت رساندن گل می تواند طلایی پوشان اصفهانی را در باز کردن سنگر 
مهمان تهرانی یاری رساند. مهاجم 2۸ ساله سپاهانی ها هفته گذشته پس از 2۸3 روز پایش به گل باز شده و فردا 
شب اگر در شطرنج سرمربی فرانسوی سپاهان جایی داشته باشد قطعاً با روحیه ای دوچندان برای ثبت گل دوم 
به نام خود پای به میدان خواهد گذاشت. اسدی با گلزنی در دیدار رفت فصل گذشته سپاهان با هوادار ثابت کرده 
راه نفوذ به سنگر بنفش پوشان تهرانی را خوب بلد است. کاوه رضایی و برایان دابو هم در آن دیدار با گلزنی و پاس 
گل های خود نقش تأثیرگذاری در برد پرگل طلایی پوشان داشتند و فردا همه اینها می تواند گذر از خوان یکی مانده 
به آخر نیم فصل لیگ 24 را برای تیم کارترون آسان کند. سپاهانی ها البته نیم نگاهی هم به تقابل تراکتور و نساجی 

دارند و امیدوارند ببرهای مازنی با پیروزی در این دیدار راه صعود ارتش طلایی اصفهان به صدر را هموار کنند.

مأموریت گاندوها؛ صعود به رتبه 5
ذوب آهن هفته گذشته با برتری در مصاف با ملوانان و البته به لطف امتیاز از دست دادن همسایه های بالانشین 
خود موفق به صعود 5 رده ای در جدول لیگ برتر شد. سبزپوشان اصفهانی حالا با 1۷ امتیاز در رده هفتم جا خوش 

کرده اند و امیدوارند فردا بتوانند با برتری در مصاف با مس رفسنجان به روند رو به رشد خود ادامه بدهند.
سربازان محمد ربیعی البته برای نیل به این مهم باز نیاز به امتیاز از دست دادن رقبای خود دارند. چادرملو و ملوان 
با 1۸ امتیاز بالاتر از گاندوها قرار گرفته اند و شکست آنها در هفته چهاردهم یا حتی توقفشان در برابر رقبا راه صعود 
ذوبی ها به رده پنجم را هموار تر خواهد کرد؛ البته به این شــرط که سبزپوشان اصفهانی در گام اول موفق شوند بر 

طلسم شکست ناپذیری نارنجی پوشان رفسنجانی مُهر باطل شد بزنند.
ذوب آهن در 5 تقابل اخیر خود با مس هرگز موفق نشده طعم پیروزی را در تقابل با این حریف رفسنجانی بچشد. 
سه تساوی و دو شکست حاصل تلاش سبزپوشان اصفهانی در تقابل های اخیر با مس بوده و فردا ذوب آهن برای 
انتقام شکست دور رفت فصل گذشته در خانه خود از مس هم که شده باید هرطور شده با دست پر به خانه بازگردد.

ذوبی ها به همان اندازه که شانس صعود در بازی فردا دارند، تهدید سقوط به رده های پایین تر را هم در یک قدمی 
خود احساس می کنند.

 با این تفاسیر سربازان ربیعی محکوم به پیروزی در دوئل با مس هستند چه با شکست خوردن رقبای خود موفق 
به صعود بشوند چه در همان رده هفتم باقی بمانند. 

سربازان ربیعی خوب می دانند که امتیاز از دست دادن در برابر شاگردان شجاعی می تواند گاندوها را تا رده یازدهم 
پایین بکشد. همه اینها باعث خواهد شد تیم ربیعی فردا با انگیزه ای مضاعف در برابر میزبان خود صف آرایی کنند؛ 
تیمی که در فصل جاری در پذیرایی از مهمان خود دست و دلباز بوده و فقط یک بار آنها را دست خالی روانه خانه 
کرده است. مس رفسنجان در فصل جاری تا کنون ۷ بازی در خانه خود انجام داده و یک پیروزی و سه شکست 
و سه تساوی در این اردوگاه کسب کرده است. اما با همه اینها ذوب آهن نباید فراموش کند که میزبان رفسنجانی 

اش هفته گذشته با 3 گل مدافع عنوان قهرمانی را در تهران شکست داده است.
باید منتظر ماندو دید تیم ربیعی موفق می شود همچون 4 بازی اخیر دروازه خود را در برابر حملات رقبا بسته نگه 
دارد؛ آن هم در غیاب برترین مهره های دفاعی اش که یا به دلیل مصدومیت یا بخاطر محروم بودن از حضور در 
میدان، فردا آنها را در اختیار ندارد. این در حالی اســت که در آن سوی میدان هم حضور حامد لک در سنگر مس 
کار مهره های هجومی ذوب برای گشودن سنگر نارنجی پوشــان را سخت خواهد کرد. ذوب آهن فردا در مصاف 
با مس مأموریت سختی در پیش خواهد داشت اما سربازان ربیعی پیش از این ثابت کرده اند مرد میدان های 

حساس و نفسگیر هستند. 
فردا و یک هفته مانده به پایان نیم فصل نخست لیگ برتر 24 روز سرنوشت ســازی برای دو نماینده اصفهان 
در این رقابت ها خواهد بود. یکی برای بازگشــت به صدر می جنگد و دیگری تلاش می کند خود را به جمع 5 تیم 

بالای جدول برساند.
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از طراحی تا اجرا، استراتژی های شهرسازی برای مقابله با زلزله؛ اصفهان شهر پایداری است اما رعایت استانداردها واجب است

ارتفاع پست!

تجربه ثابت کرده است که روش های پیشگیری و آمادگی نقش مؤثری در کاهش خسارات ناشی از زلزله 
دارد و شناخت پدیده زمین لرزه و اراِئه الگوهای مناسب برای آمادگی و مقابله جمعی و فردی از قبل، هنگام 

و پس از زمین لرزه می تواند آثار مخرب آن را کاهش دهد.
عوامل مؤثر در آسیب پذیری شهرها در برابر زلزله را می توان به دو دسته کلی تقسیم بندی کرد که شامل عواملی 
است که با عنوان عوامل انسان ساز تلقی می شود و مبنای تشکیل آن ها ریشه ای طبیعی دارد؛ اگر در ساخت 
یک بنا از استانداردهای مهندسی و اصول مقاوم سازی پیروی شود، به میزان قابل توجه می توان ساختمان 
را در برابر زلزله مقاوم ســازی کرد. هر چند مقاوم ترین و مستحکم ترین ساختمان ها در برابر زلزله های چند 
ریشتری شدید دچار آسیب می شود، اما تا حد امکان باید از وقوع حوادث احتمالی جلوگیری کرد یا آن ها 
را به حداقل رساند. کاهش زیان های ناشی از زلزله، تنها مرتبط با روش های ساخت وساز ساختمان ها برای 
افزایش مقاومت در برابر زلزله نیســت، بلکه مقابله با زلزله فراتر از رعایت اصولی فنی برای مقاوم ســازی 
ساختمان ها است؛ در این رابطه شهرسازی و برنامه ریزی شــهری از جمله کارآمدترین سطح برنامه ریزی 
برای کاهش آسیب پذیری شهر در برابر زلزله اســت. از مهم ترین راه های کاهش اثرات حوادث، می توان به 
توسعه توان دستگاه های کشور در مدیریت بحران، امدادرسانی و پیشــگیری از حوادث اشاره کرد، بخش 

دیگر نیز مربوط به آگاهی و اطلاع مردم نسبت به انواع حوادث و راه های مقابله با آسیب های بحران است.
برای انجام اقدامات در راستای کاهش آسیب پذیری ســازه ای و غیرسازه ای نباید از نقش های مدیریتی، 
آموزشی و آمادگی مردم در این سوانح غافل بود، زیرا زمین از بلایا و سوانح طبیعی گریزی ندارد، اما می توان 

با مدیریت صحیح، اقدامات پیشگیرانه و آگاه سازی جامعه، اثرات این بلایا را هرچه بیشتر کاهش داد.

لزوم حرکت به سمت حرفه مند شدن مجریان ذی صلاح ساختمان ها 
رسول میرباقری، رئیس کمیسیون عمران، معماری، شهرسازی و بافت تاریخی شورای اسلامی شهر اصفهان 
در این باره به خبرنگار»ایمنا« اظهار می کند: درباره موضوع شهرســازی و شهر پایدار در برابر زلزله چند نکته 
وجود دارد، نخست اینکه از زمانی که مقررات ملی ساختمان و آیین نامه های مختلف در رشته مهندسی عمران 
و معماری تدوین شد و جامه عمل پوشید، کم کم به سمت ساخت ساختمان های قانونی با ضوابط و مقررات 

ملی ساختمان و آیین نامه های بین المللی پیش رفتیم.
وی می افزاید: در شــهر اصفهان این ادعا را داریم که با توجه به رعایت کردن بعضی نکات، حداقل عمر مفید 
ساختمان رعایت می شــود و به دلیل مقدمات و بعضی مسائل ایجادشده، ســاختمان های ایمن در حال 
ساخت است. رئیس کمیسیون عمران، معماری، شهرسازی و بافت تاریخی شورای اسلامی شهر اصفهان 
تصریح می کند: در فرایند ساخت، هنگامی که مالک یا مالکان یک پلاک یا یک مجموعه اقدام به دریافت 
پروانه ســاختمانی می کنند، چهار مهندس طراح و چهــار مهندس ناظر وجود دارند که به شــرح وظایف و 
دستورالعمل های پیش بینی مهندسان طراح و ناظر در مبحث دوم مقررات ملی ساختمان اشاره شده است؛ 
در این راستا ناظران وظیفه دارند در هر مرحله ساختمان را کنترل کنند و بیشترین وظیفه مهندسان ناظر نیز 
این است که تمام دیتیل ها )در طراحی ســاختمان به معنای جزئیات و اجزای کوچک و مهمی است که در 
اجرای ساختمان بررسی و در نقشه ها و طرح های ساختمانی نمایش داده می شود( که جزئیات نقشه سازه 

طبق آن طراحی شده است را کنترل و اجرا کنند.
میرباقری خاطرنشان می کند: وقتی قرار اســت ساختمانی احداث شود، یک نقشه ســازه برای آن تهیه 
می شود که مهندس محاســب در رشته مهندسی عمران باید ســازه آن را طراحی کند؛ طراحی سازه باید بر 
اساس آیین نامه ها باشــد، به عنوان مثال اگر اسکلت فلزی باشــد، مبحث دهم مقررات ملی ساختمان و 
چنانچه اسکلت بتنی باشد، طبق مبحث نهم مقررات ملی ساختمان ملاک عمل آیین نامه و ضابطه آن است.

وی با بیان اینکه آیین نامه جداگانه ای با عنوان »۲۸۰۰ زلزله« وجود دارد که استان ها را بر اساس خط زلزله 
و کمربند زلزله گونه بندی و تفکیک کرده است که بر این اســاس بعضی شهرها و استان ها در خط زلزله قرار 
گرفتند و بعضی از آن ها در آن در خط قرار نگرفتند، می گوید: وقتی مهندس محاسب می خواهد ساختمان 
را محاسبه کند، بر اساس گونه بندی نوع خاک آن محل که نوع یک، دو یا سه باشد، مقاومت فشاری بتن و 

آنتن های دخیل در طراحی سازه رعایت می شود.
رئیس کمیسیون عمران، معماری، شهرسازی و بافت تاریخی شورای اسلامی شهر اصفهان تصریح می کند: 
از زمانی که سازمان های نظام مهندسی به عنوان یک سازمان مردم نهاد تخصصی در این حوزه تشکیل شد، 

ادعا داریم که به سمت بهینه سازی، ایمنی، قانونمندی و نظام مند ساختن حرکت شده است.
میرباقری با بیان اینکه از سال ها پیش درباره مجریان ذی صلاح صحبت شده، اما جامه عمل نپوشیده است، 
می افزاید: در شهر اصفهان استفاده از مجریان ذی صلاح فقط ویژه گروه »د« ساختمانی الزام آور است، اما 
باید با پیش بینی سازوکارهای درست به این سمت پیش برویم که هر سازنده تجربی به میدان ساخت وساز 
ورود نکند. وی ادامه می دهد: به عنوان مثال در بعضی موارد نقشه، قانون، کنترل و نظارت خوب وجود دارد، 
اما به دلیل نداشتن مجری خوب، ساختمان های بی کیفیت ساخته می شود و پس از مدتی نشست می کند 

که امکان دارد خسارت های جبران ناپذیری برای ساکنان و شهر به دنبال داشته باشد.
رئیس کمیسیون عمران، معماری، شهرسازی و بافت تاریخی شورای اسلامی شهر اصفهان تصریح می کند: 
ادعا داریم در شهر اصفهان به ســمتی حرکت کرده ایم که با توجه به اینکه نظام مهندسی ساختمان استان 
اصفهان یکی از سازمان های نظام مهندسی خوب در کشور اســت و ناظران متعهد و متخصص در آن وجود 
دارند، ساختمان های خوبی ساخته می شود؛ البته بعضی اوقات مشاهده می شود که ناظران سازه، معماری 

یا برق به وظایف خود عمل نمی کنند و دقت و نظارت کافی را بر سر ساختمان ها ندارند.
رئیس کمیسیون عمران، معماری، شهرسازی و بافت تاریخی شــورای اسلامی شهر اصفهان خاطرنشان 
می کند: در کل کشور حوادثی همچون »متروپل« را شاهد بودیم که اتفاقی بود که ضعف ناظران و مهندسان را 

نشان می داد که بر عملکرد نیروهای ساختمانی تسلط نداشتند و نظارت کافی بر احداث این ساختمان نشده 
بود. میرباقری می گوید: در شهر اصفهان از ۱۲ سال پیش بتن ریزی از طریق خلاطه ها انجام می شد که کارگر 
ساختمانی علم لازم را در این زمینه نداشت که به چه صورت بتن را اختلاط کند، اما پس از اینکه الزام استفاده 
بتن های آماده با عیار و مقاومت فشاری ویژه بر اساس جداول مبحث نهم مقررات ملی ساختمان اجرا شد، 

ساخت وسازها به سمت حرفه مندشدن پیش رفت.
وی با بیان اینکه شــهر اصفهان تاکنون شهری پایدار بوده اســت و زلزله های خاصی نداشتیم، اما موضوع 
فرونشست، آلودگی ها و ناپایداری انرژی ها به بعضی ســاختمان های این کلان شهر آسیب می زند، ادامه 
می دهد: با توجه و دقت نظر سازمان نظام مهندسی به ویژه ناظران کنترل های زیاد نقشه و خود سازه حین 
اجرا، در حال حاضر شاهد ساخت ساختمان های مطلوب در شهر اصفهان هستیم، اما هنوز تا نقطه ایده آل 
فاصله داریم و استادان دانشگاه و حرفه مندان باید به این موضوع بپردازند و به سمت حرفه مندشدن مجریان 
ذی صلاح حرکت کنیم. رئیس کمیسیون عمران، معماری، شهرسازی و بافت تاریخی شورای اسلامی شهر 
اصفهان تأکید می کند: ناظران کم کار باید توبیخ و بازخواست شوند، زیرا سرمایه یک مالک یا سرمایه گذار 
 برای ساخت وساز پیش بینی شــده است؛ امیدواریم به ســمتی حرکت کنیم که بهترین ساختمان ها را در 

شهر اصفهان داشته باشیم.

تدوین سیاست های تشویقی در بهره گیری روش های مدرن ساخت وساز برای پایداری شهرهای ایران
وحید مهدویان، مشاور و دستیار شهردار اصفهان در امور شهرسازی و معماری شهری در این باره به خبرنگار 
»ایمنا« می گوید: ایجاد و توسعه محیط های امن، پایدار و مقاوم در برابر خطرها از جمله مباحث مهم میان 
رشته ای شهرسازی، معماری و عمران است که در دهه های اخیر و با بروز اتفاقات ناگوار طبیعی در بیشتر نقاط 
کشور، بر اهمیت آن افزوده شده است و توجه به شاخص های پایداری در عناصر کالبدی تشکیل دهنده شهر 
شامل ساختمان ها، شبکه معابر، فضاهای شهری در زمان طراحی، اجرا و بهره برداری را به امری ضروری بدل 
ساخته است. وی می افزاید: از جمله اقدامات اساسی که تمام مشاوران تهیه طرح های شهری، مجریان و 
نیز مدیران شهری باید انجام دهند، شامل برنامه ریزی و مدیریت ریسک از طریق انجام مطالعات پهنه بندی 
خطرهای طبیعی به ویژه زلزله، توزیع متوازن و متعادل جمعیت در شهر، مکان یابی صحیح زیرساخت های 

حیاتی همچون بیمارستان ها است.
مشاور و دستیار شهردار اصفهان در امور شهرسازی و معماری شهری تصریح می کند: طراحی و ایجاد شبکه 
معابر مناسب برای امدادرسانی، توســعه فضاهای باز و کمپ های اقامت اضطراری در زمان بحران، رعایت 
آیین نامه هایی همچون آیین نامه زلزله، مقررات ملی ساختمان در اجرا و بازسازی و مقاوم سازی ساختمان ها 
و استفاده از تکنولوژی های روز است. مهدویان ادامه می دهد: آموزش و آگاهی بخشی به ذی نفعان اصلی 
شهر که شهروندان هستند، به روش های مختلف همچون کلیپ ها، برگزاری مانورهای نمایشی برای ارتقای 

فرهنگ ایمنی و آمادگی در برابر بحران، نقش سازنده ای در افزایش پایداری شهری دارد.
وی خاطرنشــان می کند: از دیگر اقدامات پایه ای که لازم است توســط حاکمیت کلان کشور صورت گیرد، 
سیاســت گذاری و تدوین قوانین و مقررات، به روزرســانی مداوم و نظارت بر اجرای دقیق آن ها، همچنین 
بهره گیری از سیستم های هوشمند برای اطلاع پیش از وقوع و نحوه مقابله در قالب واکنش سریع است که 

در کشورهای توسعه یافته ای همچون ژاپن، کره جنوبی شاهد آن هستیم.
مشاور و دستیار شهردار اصفهان در امور شهرسازی و معماری شهری می گوید: با توجه به موقعیت جغرافیایی 
ایران به ویژه قرارگیری آن روی کمربند زلزله، عملیاتی کردن اقدامات ذکرشده از اهمیت دوچندانی برخوردار 
است. مهدویان می افزاید: از اقدامات مهم می توان به انجام مطالعات پهنه بندی زلزله ای کشور و تهیه نقشه 
پهنه بندی زلزله ایران اشاره داشت که نقش بسیار مهمی در سیاست گذاری صحیح جانمایی شهرهای جدید 
یا برای توسعه شهرها دارد و در این باره مصوبات متعددی از جمله مصوبه شورای عالی شهرسازی و معماری 
سال ۱۴۰۱ تحت عنوان ضرورت تهیه پیوست کاهش خطر برای تمام طرح های توسعه و عمران اشاره داشت.

وی تصریح می کند: از جمله سیاست های در پیش گرفته شده، می توان به کاهش تمرکز در کلان شهرها و 
ایجاد شهرهای اقماری، ایجاد فضاهای باز و امن همچون پارک ها، کمپ های اسکان اضطراری اشاره کرد.

مشاور و دستیار شهردار اصفهان در امور شهرسازی و معماری شهری خاطرنشان می کند: تمرکز دولت به ویژه 
در یک دهه اخیر بر بازسازی بافت های فرسوده شهرها بوده است که به دلیل ساختمان های قدیمی و ناپایدار 
با دارای تراکم جمعیتی بالا، بالاترین ریسک را در شهرها دارند؛ تصویب ضوابط تشویقی ساخت وساز از جمله 
مصوبه مهر ۱۴۰۱ شورای عالی شهرســازی و معماری ایران با عنوان سیاست ها و ضوابط تشویقی کالبدی 

متضمن نوسازی محله ای در بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری از جمله آن ها است.
مهدویان ادامه می دهد: تصویــب آیین نامه های مرتبط همچون آیین نامه زلزله، مباحث بیست وســه گانه 
مقررات ملی ساختمان نیز تأثیر بسزایی در احداث ساختمان های پایدار دارند که در این خصوص مهندسان 

طراح و ناظر و نیز سازمان نظام مهندسی ساختمان، نقش مهمی دارند.
وی می گوید: اعمال بیشــتر سیاســت های جامع برای کاهش تمرکز جمعیت در کلان شــهرها با اولویت 
کلان شهرهای بالای دو میلیون نفر جمعیت، اجرای دقیق استانداردهای مقاوم سازی و جریمه برای تخلفات 
ساخت وساز، توسعه سامانه های هوشــمند مدیریت بحران و تدوین سیاست های تشویقی در بهره گیری 
روش های مدرن ساخت وساز و استفاده از مصالح نوین در پروژه های شهری و بازسازی می تواند در پایداری 
شهرهای ایران، نقش بسزایی داشته باشد. مشاور و دســتیار شهردار اصفهان در امور شهرسازی و معماری 
شهری خاطرنشان می کند: شهر اصفهان نیز از این قاعده مستثنی نبوده است؛ اگرچه در مقایسه با شهرهایی 
همچون تهران یا تبریز ریسک لرزه ای کمتری دارد، اما اصفهان را به طور کامل ایمن در برابر بلایای طبیعی از 
جمله زلزله می داند. مهدویان می افزاید: وجود گسل های فعال اطراف اصفهان همچون گسل زفره و مهم تر 
از آن تهدید جدی فرونشست زمین، تهدیدی بالقوه برای ایمنی شهری آن محسوب می شود که با توجه به 
وجود بافت ارزشمند تاریخی و نیز سکونت حدود ۲۵ درصد از جمعیت شهر در بافت های فرسوده و ناپایدار، 

اهمیت پرداختن به آن را دوچندان کرده است.

  بسته های تشویقی شهرسازی و ارائه تخفیف های مالی موجب رشد ۲۲ درصدی صدور پروانه ساختمانی 
در بافت فرسوده شهر اصفهان شد

مشاور و دستیار شهردار اصفهان در امور شهرسازی و معماری شهری می افزاید: شهر اصفهان دارای حدود 
۲۳۸۰ هکتار بافت فرسوده است که ۱۱ درصد مساحت شهر را شامل می شود و ۲۵ درصد جمعیت شهر را در 
خود جای داده است و شاخص اصلی آن، ناپایداری ساختمان ها و نفوذناپذیری گذرها است که این بخشی 

از شهر بالفعل، ناپایدار است.
مهدویان تصریح می کند: مدیریت شهری اصفهان سال گذشته بسته های تشویقی شهرسازی و تخفیف های 
مالی را به تصویب رساند که ثمره آن در سال جدید، رشد ۲۲ درصدی صدور پروانه ساختمانی در این پهنه ها 
شده اســت. وی می افزاید: ۱۹۵۰ هکتار از مساحت شــهر اصفهان را بافت تاریخی تشکیل می دهد و آنچه 
از آمار قابل استنتاج اســت، کمتر از ۲۰ درصد ابنیه تاریخی آن مقاوم سازی شده است که تصویب معافیت 
حدود ۱۲۰۰ بنای تاریخی و نیز حدود ۳۳۰۰ ساختمان بلافصل آن ها از هزینه پروانه ساختمان در ۱۴۰۲، روند 
مقاوم سازی رشد چندانی نکرده است، سبب نیاز به کارگیری سیاست های حمایتی تکمیلی برای افزایش 

سرمایه گذاری در آن ها می شود. 
مشاور و دستیار شهردار اصفهان در امور شهرسازی و معماری شهری با بیان اینکه یکی از چالش های جدی 
دیگر شهر اصفهان، فرونشست زمین و تحت تأثیر قرارگرفتن زیرساخت های حیاتی همچون بیمارستان ها، 
مراکز امدادرسانی و خدمات زیربنایی از جمله لوله های گاز، آب و فاضلاب است، می افزاید: مطالعات جامعی 
طی سال های ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ با حمایت شورای اسلامی شهر در شهرداری انجام و راهکارهای توقف آن ارائه شد 
که مستلزم همت مدیریت استان در اجرای آن است، در غیر این صورت در سال های آینده، شاهد اتفاقات 

ناگوار و به طور مشخص، ناپایداری جدی در شهر خواهیم بود.
مهدویان معتقد اســت: این تهدیدها، در بناهای تاریخی مهمی همچون میدان نقش جهان، سی وسه پل، 
مسجد جامع که ثبت جهانی شــده اند، انعکاس بین المللی خواهد داشــت و مرگ تدریجی آن ها از جمله 

مسجد سید را شاهد خواهیم بود.
وی ادامه می دهد: طبیعی است که در شرایط کنونی شهر اصفهان، اجرای راهکارهای مهار فرونشست بر پایه 
مطالعات انجام شده طی سال های گذشته، مقاوم ســازی فوری ساختمان های عمومی و بیمارستان ها که 
سال گذشته شناسایی شد، تهیه و تحویل طرح جامع زلزله نگاری برای پایش گسل های منطقه و اعمال آن 

در طرح جامع جدید شهر که در مرحله تدوین است، ضروری است.
مشاور و دستیار شهردار اصفهان در امور شهرسازی و معماری شهری تصریح می کند: اجرای سیاست های 
تشویقی برای استفاده از فناوری های نوین در ساخت وساز، تقویت سرمایه گذاری در بازآفرینی بافت های 
فرســوده با تمرکز بر بافت های تاریخی، توســعه آموزش عمومی درباره مدیریت بحران و رفتار با تمرکز بر 
مدارس و محلات، مقاوم سازی آثار تاریخی ثبت ملی و بین المللی با حفظ ارزش های معماری با استفاده از 
فناوری های نوین، ایجاد و گسترش فضاهای باز در مناطق پرتراکم، توسعه زیرساخت های امداد و نجات و 
تجهیز آن ها به فناوری های پیشرفته، تقویت نظارت بر ساخت وساز در مناطق جدید شهری و احیای زاینده رود 
از جمله عوامل مؤثر در کاهش خطرات زیست محیطی و ارتقای شاخص های پایداری در شهر خواهد داشت.

به گزارش »ایمنا«، اکنون می توان با اصلاح وضعیت شهرســازی شــهرها را در برابر زلزله به میزان زیادی 
کاهش داد. به عبارت دیگر ایمنی شهری در برابر زلزله را به عنوان یک هدف عمده باید در فرایند شهرسازی 
وارد ساخت. عناصری همچون ساختار شهر، بافت شهر، فرم شهر، تراکم های شهری، شبکه ارتباطی شهر و 

مکان گزینی عناصر شهری از هدف فوق تأثیر می پذیرند.
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عضو شورای اسلامی شهر اصفهان با اشاره به مشکلات ناشی از قطعی برق در سطح 
این کلان شهر گفت: شــهرداری اصفهان و سایر دســتگاه های مربوط برای رفع این 
مشــکل باید تدبیر کنند و با نصب ذخایر برقی در تقاطع ها از خاموشــی چراغ های 
راهنمایی در زمان قطعی برق جلوگیری شــود. حجت الاسلام منوچهر مهروی پور در 
گفت وگو با »ایمنا« با اشاره به مشکلات ناشــی از قطعی برق در سطح شهر اصفهان 
اظهار کرد: این قطعی ها نه تنها موجب نارضایتی عمومی شــده اســت، بلکه موجب 
ترافیک شدید و تصادفات متعدد نیز منجر می شود. وی افزود: یکی از مشکلات جدی 
که به مجموعه شهری و شورای اسلامی شهر مربوط می شود، قطعی برق چراغ های 
راهنمایی و رانندگی در تقاطع ها و میادین شــهر اســت که این مسئله موجب توقف 
کامل جریان ترافیک، قفل شــدن خیابان ها و در نهایت نارضایتی مردم شده است. 
عضو شورای اسلامی شهر اصفهان با اشاره به نقش مهم معاونت حمل ونقل و ترافیک 
شــهرداری اصفهان، ادارات برق و نیروی انتظامی در این زمینه، خواستار تدبیر ویژه، 

برنامه ریزی و هماهنگی های لازم برای کاهش مشکلات ترافیکی هنگام قطعی برق 
شد. حجت الاسلام مهروی پور گفت: حداقل انتظار این است که ادارات برق پیش از 
قطع برق در هر منطقه، اطلاعات لازم را به معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری و 
پلیس راهور منتقل کنند تا این دستگاه ها بتوانند پیش از وقوع مشکل، اقدامات لازم 
را برای مدیریت ترافیک و برقراری نظم انجام دهند. وی ادامه داد: شهرداری با اتخاذ 
تدابیر مناســب، برق چراغ های راهنمایی و رانندگی را مستقل از شبکه اصلی تأمین 
کند یا از ذخایر برق اضطراری در این نقاط اســتفاده کند؛ این موضوع در چند ســال 
اخیر نیز مورد تأکید قرار گرفت، اما تاکنون اقدامی عملی در این زمینه نشــده است. 
عضو شورای اسلامی شهر اصفهان با تأکید بر لزوم همکاری جدی تر میان نهادهای 
 مرتبط و به کارگیری رویکردهای پیشــگیرانه برای جلوگیری از تکرار این مشکلات 
خاطرنشان کرد: مردم نباید بیش از این با مشکلات ناشی از قطعی برق و ناهماهنگی 

دستگاه های اجرایی روبه رو شوند.

مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان گفت: سند جامع کاهش آلودگی هوای 
اصفهان تدوین و ابلاغ شده است. به گزارش خبرگزاری »ایمنا«، منصور شیشه فروش 
در فصل چهارم برنامه تلویزیونی »اصفهان من« با بیان اینکه پنجم دی به مناسبت 
سال روز زلزله بم، به عنوان »روز ایمنی و زلزله« نام گذاری شده است، اظهار کرد: این روز 
یادآوری می کند که پیشگیری از بحران ها باید پیش از وقوع آن ها مورد توجه قرار گیرد؛ 
ایمنی نه تنها در مدیریت بحران، بلکه در تمام جنبه های زندگی نقش مهمی ایفا می کند، 
بنابراین لازم است پیش از هر اقدامی به مسائل ایمنی دقت کنیم و این امر با آموزش، 
ایجاد حساسیت در جامعه و توجه عمومی تحقق پیدا می کند. وی با اشاره به اینکه 

هم زمان با کاهش دما و استفاده گسترده تر از لوازم گرمایشی ضرورت توجه به ایمنی 
در مصرف گاز بیش از پیش اهمیت پیدا می کند، افزود: طبق گزارش های دانشــگاه 
علوم پزشکی اصفهان و کاشان، از ابتدای ســال جاری تاکنون ۳۱۷ حادثه مرتبط با 
گازگرفتگی گزارش شد که منجر به ۲۸۳ مسمومیت و ۲۶ فوتی شده است. مدیرکل 

مدیریت بحران استانداری اصفهان گفت: یکی از دلایل وقوع این حوادث، استفاده 
نادرست از وسایل گرمایشی و بی توجهی به قطع مسیر گاز است. شیشه فروش با بیان 
اینکه علاوه بر ایمنی در حوزه گاز، آلودگی هوا نیز از موضوعات مهم شهر اصفهان است، 
ادامه داد: بررسی ها نشان می دهد که منابع مختلفی از جمله سیستم های حمل ونقل، 

صنایع و منابع ثابت سهم قابل توجهی در افزایش آلودگی هوا دارد. وی تصریح کرد: 
کاهش دما و وارونگی هوا، غلظت آلاینده ها را در بعضی روزها افزایش داده و موجب 
شده است اقدامات موقتی برای کاهش آلودگی در نظر گرفته شود. مدیرکل مدیریت 
بحران استانداری اصفهان بیان کرد: سند جامع کاهش آلودگی هوای اصفهان تدوین 
و ابلاغ شده است؛ در این سند وظایف ۲۶ دستگاه مسئول مشخص شده است که باید 
اقدامات ویژه ای را برای کاهش آلودگی انجام دهند؛ از جمله این اقدامات می توان به 
نوسازی ناوگان حمل ونقل شهری توسط شهرداری، استانداردسازی خروجی صنایع 

بزرگ و اصلاح فعالیت نیروگاه شهید منتظری اشاره کرد.

مدیرعامل سازمان عمران شــهرداری اصفهان گفت: جابه جایی تأسیسات گاز و 
برق در پروژه رینگ چهارم اصفهان با ۸۰ درصد پیشرفت در حال انجام است؛ پس 
از پایان این مرحله، عملیات خاک برداری و تکمیــل دیوارها ادامه پیدا می کند تا 

کیلومتر صفر تا چهار این رینگ در بهار ۱۴۰۴ بهره برداری شود. 
به گزارش خبرگزاری »ایمنا«، امیرعباس رحمتی در فصل چهارم برنامه تلویزیونی 
»اصفهان من« با اشــاره به پروژه رینــگ چهارم اصفهان اظهار کــرد: این رینگ 
حفاظتی در مجموع ۷۸.۲ کیلومتر طول دارد که ۴۸ کیلومتر آن در محدوده شهری 
اصفهان واقع شده و عملیات اجرایی آن توسط سازمان عمران شهرداری اصفهان 

در حال اجرا است. 
وی با بیان اینکه عملیات اجرایی این پروژه در بخش های مختلف به ســرعت در 
حال پیشرفت است، افزود: در کیلومتر صفر تا چهار، ۱۶ پل در دست ساخت بود 
که بخش عمده آن به پایان رسید و تنها یک پل )پل دهنو( باقی مانده است و طبق 

برنامه ریزی ها طی یک ماه آینده تکمیل خواهد شــد. مدیرعامل سازمان عمران 
شهرداری اصفهان گفت: تاکنون ۱۱۲۰ حلقه شــمع نگهبان اجرا و ۲۰۰۰ متر دیوار 
بتنی ساخته شده اســت، همچنین از مجموع ۱۳ هزار قطعه دیوار پیش ساخته 
مورد نیاز برای این پروژه، تاکنون ۸۵۰۰ قطعه نصب و ۴۵۰۰ قطعه باقی مانده نیز 

در حال تکمیل است. 
رحمتی ادامه داد: عملیات زیرسازی نیز در بسیاری از بخش های این پروژه به ویژه 
زیرگذرها به خوبی پیش رفته است؛ این زیرگذرها شامل سه خط رفت و سه خط 
برگشت در مسیر تندرو و دو خط رفت و برگشت در مسیر کندرو است. وی با بیان 
اینکه جابه جایی تأسیسات گاز و برق در مسیر پروژه با ۸۰ درصد پیشرفت در حال 
انجام اســت، تصریح کرد: پس از پایان این جابه جایی ها، عملیات خاک برداری 
و تکمیل دیوارهای پیش ساخته با سرعت بیشتری ادامه پیدا می کند؛ هدف این 
است که بخش موردنظر از رینگ حفاظتی در بهار سال ۱۴۰۴ به بهره برداری برسد.

عضو شورای اسلامی شهر اصفهان:

برای خاموشی چراغ های راهنمایی شهر اصفهان هنگام قطعی برق تدبیر شود

مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان:

۲۶ دستگاه به وظایف خود بر اساس سند جامع کاهش آلودگی هوای اصفهان عمل کنند

مدیرعامل سازمان عمران شهرداری اصفهان:

کیلومتر صفر تا چهار  رینگ حفاظتی شهر اصفهان بهار ۱۴۰۴ به بهره برداری می رسد
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2 رویداد نمایشگاهی و تخصصی معماری، دکوراسیون داخلی و خانه مدرن و 
نمایشگاه لوستر و چراغ های تزیینی به میزبانی نمایشگاه بین المللی اصفهان 
گشایش یافت. به گزارش »ایرنا«، مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی 
استان اصفهان در مراسم افتتاح این نمایشگاه گفت: دومین نمایشگاه تخصصی 
معماری، دکوراســیون داخلی و خانه مدرن و سیزدهمین نمایشگاه تخصصی 
لوســتر و چراغ های تزیینی با حضور تولید کنندگانی از 6 اســتان در فضایی به 
مساحت بالغ بر 6000متر مربع برگزار شده است. احمدرضا طحانیان افزود: در این 
نمایشگاه ها برندهای شاخص و مطرحی از استان های تهران، آذربایجان شرقی، 
فارس و اصفهان حضور دارند. وی ادامه داد: 76 درصد غرفه داران تولیدکنندگان 
داخل استان و 24 درصد خارج از استان هستند. طحانیان اضافه کرد: مشارکت 
کنندگان در زمینه هایی از جمله دیوارپوش، کاغذ دیواری، پارکت، طراحی داخلی، 
کابینت، سیستم های هوشمند، سیســتم های امنیتی و حفاظتی، سرامیک و 
پنجره های یو پی وی سی، آجر نما و لوســتر حضور دارند. وی خاطرنشان کرد: 
این نمایشگاه نسبت به سال گذشته از لحاظ کمی و کیفی رشد قابل توجهی پیدا 
کرده و حضور شرکت های دانش بنیان، خلاق و نوآور در عرصه دکوراسیون داخلی 
و لوســتر از تفاوت های نمایشگاه این دوره اســت. به گزارش »ایرنا«، دومین 

نمایشگاه معماری، دکوراســیون داخلی و خانه مدرن و سیزدهمین نمایشگاه 
لوستر و چراغ های تزیینی از روز سه شــنبه 4 دی برپا شده و تا فردا هفتم دی 
ماه در نمایشــگاه بین المللی اصفهان واقع در کمربندی شــرق، بزرگراه استاد 
پرورش، در حال برگزاری  است. این دو نمایشگاه  از ساعت 15 الی 21 پذیرای 

بازدیدکنندگان است.

مدیر منطقه 7 شهرداری اصفهان از آغاز و اجرای بیش از 50 پروژه عمرانی در این 
منطقه خبر داد.  به گزارش »مهر«، مهدی ســلطان آقایی با اشاره به بیش از 50 
پروژه در دست اجرا و بهره برداری در منطقه 7 شهرداری اصفهان گفت: احداث 
تصفیه خانه فضای سبز شمال با اعتباری بالغ بر 77 میلیارد تومان و پیشرفت 

80 درصدی، از جمله طرح های مهم این منطقه است. وی همچنین به تکمیل 
ســاختمان مدیریت بحران با 1۹ میلیارد تومان هزینه و پیشرفت 70 درصدی 
اشاره کرد. سلطان آقایی افزود: احداث خیابان سعدی با هزینه 16 میلیارد تومان 
و پیشرفت 50 درصدی و عملیات زیرسازی و آسفالت معابر فرعی منطقه با 10 
میلیارد تومان اعتبار و 70 درصد پیشرفت، از دیگر پروژه های شاخص این منطقه 
به شمار می روند. مدیر منطقه 7 شهرداری اصفهان همچنین از روکش آسفالت 
معابر فرعی با هزینه 5 میلیارد تومان و پیشــرفت ۹7 درصدی خبر داد و گفت: 
پیاده روسازی خیابان غرضی به مساحت 5000 مترمربع نیز با هزینه 3 میلیارد 
تومان در مراحل پایانی است. وی به پروژه های دیگر از جمله تکمیل مجموعه 
فرهنگی شوق زندگی، احداث پارک 1800 مترمربعی مولوی و ساماندهی معابر 
محله فدکیه اشاره کرد و افزود: این اقدامات نشان دهنده تلاش مستمر ما برای 
بهبود زیرساخت ها و زندگی شهروندان است. سلطان آقایی در پایان خاطرنشان 
کرد: این پروژه ها به طور مســتمر در حال پیگیری و اجرا هستند و هدف اصلی 

آن ها ارتقای کیفیت زندگی در منطقه 7 اصفهان است.

رئیس مجمع نمایندگان اســتان اصفهان گفت: خســارت خشکسالی صنایع 
متوقف شده و پرداخت نشده اســت و باید این موضوع هرچه سریع تر محقق 

شود.
حجت الاســلام محمد تقی نقدعلی در گفتگو با »مهر« در خصوص وضعیت 
آلودگی هوا در اصفهان و شهرهای صنعتی استان اظهار کرد: در این ارتباط طرحی 
را استانداری ارائه داده که با اجرای آن ســال های آینده مشکل مازوت سوزی 

نداشته باشیم، این طرح در شورای عالی امنیت ملی پذیرفته شد.
وی اضافه کرد: البته به دلیل ضرورت ها متأسفانه با فاز کمتری مازوت سوزی 
اتفاق می افتد اما درخواست داریم اســتاندار اصفهان این طرح را دنبال کند تا 

اجرایی شود.
نماینده مردم خمینی شهر در مجلس شورای اســلامی در خصوص وضعیت 
فرهنگی در استان اصفهان نیز افزود: اوضاع فرهنگی استان اصفهان خوب است 
اما در برخی از برنامه ها باید مراقب باشیم دل جامعه ایمانی و دینی را نرنجانیم.

وی در ادامه با اشاره به در پیش رو بودن انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا 
اضافه کرد: هیئت نظارت در استان تشکیل شده، پس از آغاز ثبت نام ها بررسی و 

نظارت به صورت جدی آغاز خواهد شد.
حجت الاسلام نقدعلی در ادامه با اشاره به تشکیل کمیته های تخصصی برای 
حل مشکلات استان اصفهان در مجمع نمایندگان گفت: از جمله کمیته ها ناترازی 
انرژی است که در این زمینه جلسه تشکیل شده و تصمیماتی نیز در این زمینه 
اتخاذ شده اســت. وی با بیان اینکه پیگیری مصوبات سفر رؤسای جمهور به 
استان اصفهان نیز باید از سوی استاندار انجام شود، اضافه کرد: این مصوبات برای 
استان بسیار مهم و حیاتی هستند چرا که بر روی آن برنامه ریزی شده و حساب 

شده در دستور کار قرار گرفته اند.

همکاری برخی از دستگاه های اجرایی در زمینه مولدسازی مناسب نیست
رئیس مجمع نمایندگان استان اصفهان در خصوص مولدسازی نیز ابراز کرد: در 
این زمینه همکاری برخی از دستگاه های اجرایی مناسب نیست، همه وضعیت 
بودجه دولت را می دانیم و باید در زمینه مولدسازی با سرعت بیشتری عمل کنیم.

وی ادامه داد: در حوزه بهره برداری از نهضت ملی مســکن در استان اصفهان با 
مشکل مواجه هستیم و باید زمین مناسب برای این زمینه در نظر بگیریم.

تحقق تأمین مالی سامانه آبرسانی اصفهان
حجت الاسلام نقد علی تصریح کرد: برای سامانه آبرسانی در تابستان پیش رو 
اتفاقات خوبی در دستور کار است؛ برخی از ظرفیت های مالی این پروژه در حال 

تأمین شدن است تا در تابستان با مشــکل مواجه نباشیم. وی گفت: خسارت 
خشکسالی صنایع متوقف شده و پرداخت نشده است و باید این موضوع هرچه 

سریع تر محقق شود.

مشکل کمبود دارو در اصفهان برطرف شود
نماینده مردم خمینی شهر در مجلس شورای اسلامی در خصوص کمبود دارو در 
استان اصفهان گفت: این مشکل در سطح کلان کشور نیز مطرح است اما باید در 

استان اصفهان پیگیری ویژه شود تا مرتفع گردد.
وی با بیان اینکه بحث تجاوز از دیماند مصرف به صنایع اســتان اصفهان ابلاغ 
نشده است، گفت: در مواردی دیده شده که تنها 15 دقیقه در یک صنعت مانند 
سنگ بری تجاوز از دیماند داشته و این در حالی است که این تجاوز برای کل دوره 
حساب شده است، این در حالی است که باید برای مرحله اول هشدار داده شود 

و در صورت بی توجهی به هشدار در دوره های بعد اعمال جریمه صورت گیرد.

لزوم بهره برداری از پروژه های معطل مانده در شهرستان ها
حجت الاســلام نقد علی خطاب به فرمانداران و مدیران استان اصفهان گفت: 
 برخی از ادارات گویا مســئول پروژه های خودشان نیســتند، پروژه 27 ساله،

20ساله و پروژه 17 ساله در استان داریم که هنوز به بهره برداری نرسیده است، 
این شرایط شایســته اصفهان نیســت و باید هرچه زودتر همه این پروژه ها به 
بهره برداری برســد. وی اضافه کرد: همه ادارات استان اصفهان باید پروژه های 
تعطیل را فعال کنند، در برخی از شهرستان ها شاهد هستیم که جای فرماندار و 

نماینده عوض شده است که این موضوع باید برطرف شود.

رئیس مجمع نمایندگان استان اصفهان: 

خسارت خشکسالی صنایع پرداخت شود

۲ نمایشگاه تخصصی معماری و چراغ های تزیینی در اصفهان افتتاح شد

مدیر منطقه 7 شهرداری اصفهان:

۵۰ پروژه عمرانی در منطقه ۷ اصفهان در دست بهره برداری است
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